
 

آرايه هاى هنرى حرم، الهام گرفته از نقوش ايرانى
 قدس  آيين رونمايى از كتاب «نقش نهان» در آيين رونمايى از كتاب «نقش نهان» در شركت كاشى سنتى قدس رضوى تشريح شد

مربوط به معرفى و شناسايى نقش مايه هاى 
انسانى و جانورى در كاشيكارى هاى حرم 
مطهر رضوى با حضور اهالى فرهنگ و هنر، 

اهالى رسانه، تعدادى از دانشجويان معمارى 
و... در محل شــركت كاشى سنتى قدس 
رضوى برگزار شــد. مديرعامل اين شركت 

 ............ صفحه 3در اين مراسم از...

عقب نشينى كامل نيروهاى 
نظامى آمريكا  از سوريه

پاسخ چند شبهه قدس
در پى عدم انتشار 

اطلاعيه سوم 
عرضه نفت در بورس

آيا بورس نفت
از كما 

برمى خيزد؟

info@qudsonline.ir

گزارش  روز
 

 سياســت  نماينده ســراوان در ماجراى درگيرى با نيروى حراست اداره گمرك 
ايران مى توانست با سكوت يا عذرخواهى صورى به ماجرا خاتمه بدهد، اما ادعاهاى 
جنجالى اش مبنى بر اينكه علت اين درگيرى توهين به قوميت و مذهب بوده است و 

پس ازآن تلاشش براى استيضاح وزير اقتصاد...

جزئياتى از پشت پرده حضور نماينده سراوان در گمرك

مجلس زير تيغ

معاونت حقوقى مخالفت مى كند، وزير كار وعده مثبت مى دهد

دستمزد 14 ميليون كارگر در گرو مچ اندازى قانون و تورم

يك  دنبال  به  «آمريكا  جهان    
عقب نشينى كامل و فورى از سوريه است»، 
بود كه روز گذشته شبكه  اين جمله اى 
خبرى سى ان ان به نقل از مقامات رسمى 
پنتاگون به صورت خبرى فورى منتشر 

زمانى  چارچوب  رويترز  خبرگزارى  كرد. 
پيش بينى شده براى عقب نشينى نيروهاى 
آمريكايى از سوريه را بين 60 تا 100 روز 
اعلام كرده است. قرار است عقب نشينى 
نيروهاى آمريكايى در سريع ترين زمان 

دونالد  گذشته  روز  شود.   انجام  ممكن 
ترامپ، رئيس جمهورى آمريكا در توئيتى 
نوشت: شكست داعش تنها دليل حضور 
نيروهاى نظامى اين كشور در سوريه بوده 
است. پس از توييت ترامپ، كاخ سفيد با 

صدور بيانيه اى اعلام كرد روند بازگرداندن 
سربازان آمريكايى از سوريه آغاز شده است. 
بنا بر اين بيانيه، خروج نظاميان آمريكايى 
مرحله  به يك  گذار  براى  اين كشور،  از 

جديد از...

 ............ صفحه 4

با وجود انكار وزارت خارجه، 
رسانه هاى اروپايى به نقل از 
 SPV ديپلمات ها مدعى اند
تنها شامل غذا و دارو است

بازى اروپايى
«نفت در برابر 

غذا»

كابوى ها از سر ميز شام فرار كردند

 ............ صفحه 7 ............ صفحه 7 ............ صفحه 4

 ............ صفحه 8

كينه شتر را شنيده ايد
 محبتش را نه!

نوجوان ايرانى
قهرمان ايرانى مى خواهد قهرمان من از جنس مردم است

10 15 14
گفت وگو با  مرد بشرويه اى كه  از كودكى شتردارى كرده  گفت و گو با حامد جعفرى، تهيه كننده انيميشن «انقراض» گفت و گو با يوسف قوجُق

به بهانه «زندانى دو ديكتاتور» تازه ترين اثرش
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مراقب باشيم سردى عصر اطلاعات جايگزين گرماى خانه ها نشود

يلداى شيرين، بدون فضاى مجازى
 جامعه  «يلدا»؛ آخرين شــب پاييز و 
نخستين شب زمستان از ديرباز تا پيش 
از ظهور شــبكه هاى مجازى محمل و 

محفل همنشــينى خانواده هــا و اقوام 
ايرانى در نقاط مختلف اين ســرزمين 
پهناور بوده اســت.  امــروزه اما فضاى 

گرم يلدا جايــش را به فضاى مجازى و 
شــبكه هاى اجتماعى داده و به ابزارى 
براى فخر فروشــى ظواهر زندگى و به 

فرصتى براى به رخ كشيدن آن تبديل 
شده است. حال پرســش آن است كه 

 ............ صفحه 5براى باز آفرينى يلدا و...

:امام صادق
هر گاه خداوند خير 
بنده اى را بخواهد، او 

را به دنيا زاهد، در دين 
دانا و به عيب هاى دنيا 
بينا سازد، و به هر كه 

اين ويژگى ها عطا شود، 
خير دنيا و آخرت عطا 

شده است. 
 كافى - ج 2- ص 130
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اخبار روزنامـه صبـح ايـران

چرا مردم آثار ارزانى ارز را نمى بينند؟   فارس: يكى از مراجع عظام تقليد گفت: اگر مسئولان مى گويند ارز ارزان شده، مردم بايد اثر اين ارزانى را در زندگى خود مشاهده كنند اما مردم اين اثر را نمى بينند.
آيت االله نورى همدانى با تأكيد بر اينكه مسئولان بايد براى رفع فقر و حل مشكلات گام جدى بردارند، ابراز داشت: هرچه تأكيد مى شود كه مسئولان بايد فقر را از بين ببرند، اشتغال و توليد را تقويت كنند و اقتصاد 
مقاومتى را سرلوحه كار قرار دهند، برخى مدام مى گويند در اقتصاد چنين و چنان شده است، اين در حالى است كه مردم بايد بهبود اقتصادى، از بين رفتن گرانى و كاهش فقر را در سفره و فضاى زندگى خود ببينند. 

a k h b a r @ q u d s o n l i n e . i r

 فــارس  نماينده مقام معظــم رهبرى و 
دبير شوراى عالى امنيت ملى گفت: ايران با 
راهبرد اقتصاد مقاومتى و اتكا به ظرفيت ها 
و توانمندى هاى بومى در مسير توسعه ملى 
گام بر مى دارد و با اتكا به توانمندى داخلى، 
همچون زمان رياست جمهورى اوباما، بينى 

ترامپ را به خاك مى مالد.
امير دريابان على شمخانى ديروز در دهمين 
يادواره شــهيد تندگويان و 1055 شهيد 
صنعت نفت در ســخنانى با 
خاطره  و  ياد  گراميداشــت 
شهداى گرانقدر اين صنعت 
اظهار داشــت: شــعله هاى 
فروزان صنعت نفت كشــور 
كه امروز گرمابخش خانه هاى 
فرد فــرد ما ايرانيان اســت 
از خود گذشــتگى  مرهون 
شــهيدان و خيــل عظيم و 
صنعت  كارگران  زحمتكش 
نفت است كه در اوج جنگ 
و تهديد و تحريم نگذاشتند 
مشــعل هاى  اين  لحظه اى 

فروزان خاموش شود.
شــمخانى گفت: امــروز نيز 
در هنگامــه جنگ تمام عيار 
اقتصــادى و روانى دشــمن 
عليه توسعه و پيشرفت ايران همچون دوران 
دفاع مقدس بايد با هوشيارى، هوشمندى، 
فداكارى، صبــر، مقاومت و پايدارى از كيان 

دين و ميهن و ملــت دفاع كنيم. وى افزود: 
اردوگاه اســتكبار به ســركردگى آمريكا با 
راهبرد مأيوس ســازى و فروپاشى از درون 
خواب سرنگونى نظام جمهورى اسلامى در 
40 سالگى اين انقلاب الهى و نظام مردمى 

را مى بيند.
شــمخانى گفت: آمريكا با افزايش تحريم 
 و فشــار، به دنبال ايجاد شــكاف در درون 
حاكميــت و جدايى مردم از نظام اســت، 
امــا در عمل بعد از اين تحريم ها به وضوح 
روشــن است كه انسجام بين قواى كشور، 
نيروهاى مســلح و دولت بيشــتر شده و 
همبســتگى ملى در برابر زورگويى آمريكا 

فزونى يافته است.
وى خاطرنشان كرد: اين موضوع آن ها را 

عصبانى كرده و بنابراين رفتارهاى خارج 
از منطق و عرف انجام مى دهند.

دبير شــوراى عالى امنيت ملى تصريح 
كرد: در مقابل، جمهورى اسلامى ايران 
اقتصاد مقاومتــى هدفمند  راهبــرد  با 
مبتنى بر توليد و اشــتغال مولد، با اتكا 
توانمندى هاى  و  به ظرفيت هاى داخلى 
بومى در مســير توســعه ملــى گام بر 
مى دارد و با اتكا بــه توانمندى داخلى، 
همچون زمان رياســت جمهورى اوباما، 

بينى ترامپ را به خاك مى مالد.
وى گفت: خروج آمريكا از برجام نشان داد 
اين كشــور براى زير پا گذاشتن قوانين و 
قطعنامه هاى بين المللى حتى اگر بهانه اى 

نيز نداشته باشد، ترديد نمى كند.

 موج چهارم تحريم هاى آمريكا با 
شكست خفت بارترى روبه رو مى شود

على شــمخانى در همايــش محفل انس 
پيشكســوتان جهاد و شهادت خوزستان 
هم گفت: موج چهارم تحريم هاى آمريكا 
در دوران ترامپ با شكست خفت بارترى 
روبه رو خواهد شد؛ زيرا ملت ايران مصمم 

به ايستادگى است.
وى افــزود: راهبرد جمهورى اســلامى 
ايــران در مقابله با مجموعــه اقدامات 
خصمانه آمريكا، مقاومت و ايســتادگى 

فعال است .
دبير شوراى عالى امنيت ملى، جوسازى و 
جنگ گسترده روانى عليه توان موشكى و 
نفوذ منطقه اى ايران را ناشى از استيصال 
آمريــكا ذكر كرد و افــزود: تجربه جنگ 
تحميلى به ما ديكته مى كند كه نه تنها 
نبايد در اين عرصه ذره اى عقب نشــينى 
كنيــم، بلكه بايــد با تلاشــى مضاعف 
توانمندى هاى بازدارنده خود را روز به روز 

تقويت كرده و استحكام بخشيم. 
وى با اشاره به شكست تحريم هاى آمريكا 
در دوره كارتر، كلينتون و اوباما، گفت: موج 
چهارم تحريم هاى آمريكا در دوره ترامپ 
با شكست خفت بارترى روبه رو خواهد شد؛ 

زيرا ملت ايران مصمم به ايستادگى است.
شــمخانى گفت: در موج چهارم تحريم و 
جنگ اقتصادى آمريكا هدف اســتكبار، 

ضربه زدن به همه ملت ايران است.

شمخانى در دهمين يادواره شهيد تندگويان:

بينى ترامپ را به خاك مى ماليم

  آقاى وزير كشــور! به جاى مانور دادن روى شندرغاز يارانه سه دهك، فكرى 
به حال حقوق بگيرهاى نجومى بكنيد كه همچون خوره حق مردم را مى خورند! 

9300009208
  اى كاش خاصيت جلسه هاى سران قوا شامل كاهش حقوق نجومى بگيران و 

هزينه سفرهاى گزاف خارجى نيز مى شد! 9150009462
 مســئولان محترم كشور! به جاى حذف يارانه سه دهك مردم، حقوق نجومى 
مديران را حذف كنيد! يارانه كه حق همه مردم از فقير تا غنى است. 9010005658

  ادامه  گرانى ها به خاطر اتحاد تمام  عيار دولتى ها با برخى از تاجران  اتاق  بازرگانى 
 اســت  كه  با حمايت  دوستان شــان در دولت، دلار دولتى مى گيرند، اما اجناس  
وارداتى  را هنوز در سطح  عمده  فروشى ، به قيمت  دلار 19 تومانى  عرضه مى كنند 
و اينكه  صدا و سيما بقال  سركوچه  را در سطح  خرده فروشى  مقصر قلمداد مى كند، 

رد گم  كنى  است  تا شكم  گنده ها رسوا نشوند. 9150002986
  رئيس جمهور عراق در راســتاى عمل به قانون اساســى اين كشور از تابعيت 
انگليســى خود انصراف داد، بنده به عنوان يك شــهروند ايرانى اطلاع ندارم در 
كشورمان چنين قانونى هست ياخير؟ اگر هست چه بهتر و گرنه كار پسنديده اى 
است، خوب است دو تابعيتى ها در ايران هم از اين كار نيك سرمشق بگيرند و چنين 
كنند كه در اين صورت فتح بابى مى شود تا قوه قضائيه بتواند با دو تابعيتى هاى 

نفوذى برخورد كند و از پست هاى كليدى بركنارشان كند. 9150001735
 فرارسيدن 28 آذر، سالروز انتشار روزنامه قدس گرامى باد. خوشا به سعادت شما 
كه توفيق خدمت در روزنامه آستان امام هشتم(ع) را داريد. دوام توفيقات شما را 
در راه تعالى معارف قرآن و اهل بيت(عليهم السلام) و ارزش هاى انقلاب اسلامى از 

درگاه خداوند متعال خواستارم. 9150002417
 آيا قانون و دستگاهى كه بتواند جلوى خودمختارى دولت را بگيرد، وجودندارد؟ 
يعنى دو سال ديگر هم بايد دندان روى جگر بگذاريم؟ مجلس چكاره است؟ فقط 

تماشاچى؟9150007215
 چرا تا قبل از خروج بيت المال توسط دوتابعيتى ها از طرف مسئولان تصميمى 
گرفته نمى شود؟ علاج واقعه قبل از وقوع بايد كرد، توپ فوتبال نيست كه دنبالش 

بدويد و از جيب ملت هزينه كنيد و منت هم بگذاريد. 9150007225
  اين دولت مردمى و انقلابى نيست!  اى دلسوزان نظام و انقلاب جلوى تاخت و 

تازش را بگيريد. 9150001914
 آغاز ســى و دومين سال انتشــار روزنامه قدس بر تمامى دست اندركاران اين 

روزنامه تبريك و تهنيت باد. 9150000609
 دو ماه پيش آقاى ظريف اعلام كرد يك خبرخوش اقتصادى درراه است! مجلس 
بايد صادقانه از او بخواهد چرا وعده دروغ به مردم مى دهد؛ ولى كو صداقت! آن هم 

در اكثريت اين مجلس! 9150007215
 خيلى از كارمندان و بازنشستگان كه زن و شوهر حقوق بگيرند، يارانه مى گيرند 

حداقل يارانه خانم آن ها بايد قطع و به اقشارضعيف داده شود. 9150005975
  اى كسى كه دو گل خوردى! اگر مفسدان اقتصادى مواظبت نبودند با رأفتت كه 
با دشمنان ملت داشتى، نزديك بود گل هاى زيادى بخورى! باز مثل رفيق كدخدا 

خجالت نكش، نكبت را بگو بازى برد-برد! 9150002864
 چرا ســازمان جهاد كشــاورزى برنامه اى براى آن دسته از كشاورزانى كه پس 
از اخذ نامه خريد تراكتور از آن ســازمان، اقدام به خريد و واريز وجه به حســاب 
تراكتورســازى از طريــق نمايندگى مى كنند، ندارد و زير بار ســودهاى ناحق و 
كمرشــكن بانك كشــاورزى بايد بروند. يك تراكتور مى خرى پول دو تا تراكتور 

مى گيرند! 9150007855
 ما ملت پر توقعى هستيم كه از نمايندگان دولت در مجلس مى خواهيم از ملت 

دفاع كنند! نماينده سراوان مشت نمونه خروار است! 9150002864

وزير اطلاعات:
يكى از اخلالگران اقتصادى 

دستگير و بازگردانده شد
مهر: وزير اطلاعات گفت: يك اخلالگر اقتصادى 
كه از كشــور گريخته بود با اقدامات پيچيده 
اطلاعاتى دستگير و به كشور بازگردانده شد. 
حجت الاسلام سيدمحمود علوى در خصوص 
دســتگيرى يكى از اخلالگــران اقتصادى و 
بازگرداندن وى به كشور، اظهارداشت: متهمه 
«شيرين.ن» سال گذشته معادل 800 ميليارد 
تومان در قالب ارزهاى رايج از يكى از بانك هاى 
كشــور اختلاس كرده و به خارج از كشــور 

متوارى شده بود.
وى گفت: ايــن متهمه با تغيير هويت و اخذ 
پاسپورت يكى از كشورها بيش از يك سال از 
چنگ قانون فرارى بود كه با اقدامات پيچيده 

اطلاعاتى دستگير و به كشور بازگردانده شد.

وزير اقتصاد:
از نماينده سراوان 
عذرخواهى نكردم

گروه سياسى، خبرنگار حوزه دولت: وزير 
امور اقتصــادى و دارايى در واكنش به خبرى 
مبنى بر عذرخواهى او از نماينده سراوان، گفت: 
مــن عذرخواهى نكرده ام و فقط گفتم كه اين 
موضوع را بررســى و متناسب با آن اظهارنظر 
مى كنم. فرهاد دژپسند در حاشيه جلسه هيئت 
دولت در پاسخ به خبرنگاران خاطرنشان كرد: 
در جلسه غير علنى روز سه شنبه مجلس اصلاً 

فرصت نشد من صحبت كنم.

فرمانده نيروى انتظامى خبر داد
خبرهاى خوب درباره مرزبانان

ايسنا: فرمانده نيروى انتظامى گفت: 60 نفر از 
عاملان مفاسد اقتصادى با هماهنگى دستگاه 
قضايى دســتگير و تحويــل مقامات قضايى 
شدند. سردار حسين اشترى ديروز در حاشيه 
توديع و معارفه فرماندهان انتظامى اســتان 
زنجان در جمع خبرنگاران، رسانه ها را همكار 
خوب ناجا معرفى كرد و افزود: خبرنگاران پل 

ارتباطى پليس و مردم هستند.
وى به برخورد پليس با مفاسد اقتصادى اشاره 
كرد و گفت: از چند ماه گذشته اقدامات خوبى 
توسط نيروى انتظامى انجام  شده و با اشرافيت 
اطلاعاتــى كه همــكاران در پليس آگاهى و 
امنيت داشــتند يك تعداد از افــراد مؤثر در 
اين حوزه شناســايى شدند. وى يادآور شد: با 
رايزنى هايى كه ستاد نيروهاى مسلح با دستگاه 
ديپلماسى دارد تا هفته هاى آينده خبر خوبى 

را از آزادى مرزبانان خواهيم داشت.

با حضور امير حيدرى
 8 فروند بالگرد بازسازى شده 

به ناوگان هوانيروز ملحق شد
فارس: هشــت فروند بالگرد بازسازى شده با 
حضور فرمانده نيروى زمينى ارتش به ناوگان 
عملياتى هوانيروز در پايگاه شــهيد وطن پور 

اصفهان ملحق شد.
هشــت فروند بالگرد هوانيروز ارتش از جمله 
بالگــرد كبرا، بــل206، بل214 و شــينوك 
پس از حدود 10 ســال زمينگيرى به دست 
متخصصان كشورمان بازســازى و به ناوگان 
بالگردى هوانيروز پيوســت. با بازســازى اين 
بالگردها با بيش از 100 هزار نفر ساعت تلاش 
متخصصان ايرانى، حدود 150 ميليارد ريال 

صرفه جويى اقتصادى حاصل شد.
امير كيومرث حيدرى، فرمانده نيروى زمينى 
ارتش در حاشــيه اين مراســم، برد موشك 
بالگردهاى ايرانى را فوق تصور دشمن دانست و 
گفت: بالگردهاى هوانيروز قابليت درگير شدن 

با دشمن را در شب دارد.

قاضى زاده هاشمى با اشاره به ادعاى 
شهردار سابق مشهد: 

وزير كشور براى هيچ كس  
اجازه  نگرفته است

رضا طلبى: عضو مجمع نمايندگان خراسان 
رضوى گفت: در مورد چگونگى اجراى قانون 
منع بكارگيرى بازنشســتگان دربــاره اعاده 
شــدگان به كار از مجلس استفساريه گرفته 
خواهد شد. سيد احسان قاضى زاده هاشمى، 
افزود: در جلســه اى كه بــا نهادهاى نظارتى 
همچون ديوان محاســبات و سازمان بازرسى 
داشــته ايم در مورد مدل اجــراى قانون منع 
بكارگيرى بازنشستگان به اشتراك 80 درصدى 
رسيديم و تنها مسئله در مورد اجراى اين قانون 
در حال حاضر موضوع اعاده شــدگان به كار و 
چگونگى شــامل شدن آنهاست كه اگرچه در 
يك بازه زمانى بازنشسته شــده اند اما دوباره 
بازگشــت به كار داشته اند كه در صورتى كه 
در مورد اين افراد به يك وحدت رويه اى دست 
پيدا نكنيم با گرفتن استفســاريه از مجلس، 
چگونگى اجراى اين قانون را مشخص خواهيم 
كرد. وى در مورد ادعاى شهردار سابق مشهد 
مبنى بر گرفتن اجازه در صورت انتخاب براى 
استاندارى خراســان رضوى نيز تصريح كرد: 
گرفتن اين اجازه بر عهده تقى زاده خامســى 
نيست و وزير كشور بايد اين اجازه را بگيرد كه 
بايد اذعان داشت وزير كشور تاكنون به دنبال 

اجازه گرفتن براى هيچ كس نبوده است.

صداى مردم   

خبــــــر

روحانى در فرودگاه مهرآباد:
آمريكا قادر نيست براى ملت هاى منطقه نسخه بپيچد

پايگاه اطلاع رســانى رياست جمهورى: 
رئيس جمهور با بيان اينكه آمريكا قادر نيست 
براى ملت هاى منطقه نســخه بپيچد، گفت: 
سرنوشت ســوريه بايد در اختيار مردم سوريه 
باشد.حسن روحانى پيش از سفر به تركيه در 
فرودگاه مهرآبــاد و در جمع خبرنگاران، اظهار 
داشت: اين سفر به دعوت رئيس جمهور تركيه 

صورت مى گيرد و براى شركت در شوراى عالى راهبردى دو كشور است.
وى با بيان اينكه به طور طبيعى به غير از جلسه شوراى عالى، هيئت دولت دو كشور با 
همديگر جلسه اى خواهند داشت، گفت: وزيران نيز با همتايان خود ملاقات و گفت وگو 
خواهند كرد.روحانى، مواضع تركيه و شخص آقاى اردوغان در ماه هاى اخير در برابر توطئه 
تحريم هاى آمريكا عليه ايران را خوب و قاطع عنوان كرد و گفت: بيشــتر همسايگان ما 
از جملــه تركيه با يك بيان صريح به آمريكايى ها اعــلام كردند كه دوران ديكته كردن 

سياست ها از طرف آمريكا به ديگران، به سر آمده است.
وى با تأكيد بر اينكه آمريكا قادر نيســت از هزاران كيلومتر فاصله، براى منطقه و روابط 
كشورها و ملت هاى بزرگ اين منطقه نسخه  بپيچد، گفت: در اين سفر در خصوص مسائل 
ملى، منطقه اى و بين المللى و همكارى هاى بانكى، اقتصادى، انرژى، نفت و گاز، رايزنى 

خواهد شد و در اين زمينه ها هم اسنادى به امضا خواهد رسيد.
وى با اشاره به مذاكرات سه جانبه ايران، روسيه و تركيه درباره سوريه، تصريح كرد: امنيت 
سوريه و بازگشت مردم آواره به كشورشان هدف اول ماست و هدف دوم اينكه سرنوشت 

سوريه بايد در اختيار مردم سوريه باشد.

واعظى:
روحانى در جريان پست گرفتن دامادش نبود

گروه سياسى، خبرنگار حوزه دولت: محمود واعظى گفت: رئيس جمهور در جريان 
انتصاب دامادش به رياست سازمان زمين شناسى نبود و براى احترام به افكار عمومى از 

وزير راه خواست در اين انتصاب تجديدنظر شود.
رئيس دفتر روحانى در حاشيه جلسه هيئت دولت در گفت وگو با خبرنگاران با تأكيد بر 
اينكه رئيس جمهور هيچ گاه فردى را توصيه نكرده و  نمى كنند، افزود: دكتر  مهدى زاده 
از دوســتان  قبلى  آقاى رحمانى بوده و  همشهرى   هستند. عملكرد ايشان روشن است، 
دكتراى زمين شناسى دارد، صاحب ســبك و  علم  است و از چندماه  قبل  از ازدواجشان  
كارنامه اجرايى خوبى داشته است. داراى تأليف و مقالات علمى است و از نظر وزير صنعت، 
وى گزينه شايسته اى است، ولى ما در دولت نخواستيم در افكار عمومى حساسيت ايجاد 
كنيم و مهدى زاده براى احترام به افكار عمومى استعفا داد. رئيس جمهور هم از انتصاب 

دامادش اطلاعى نداشت.

 كاهش هزينه هاى دولت در بودجه
واعظى در پاسخ به ســؤال ديگرى درباره اصلاحات ساختارى بودجه بر اساس منويات 
رهبرى، اظهارداشت: تمام تلاش ما لحاظ رهنمودهاى رهبرى در بودجه است. اميدواريم 
شرايط به گونه اى پيش برود كه هفته آينده بودجه را تقديم مجلس كنيم. بنابراين از هفته 
گذشته براساس رهنمودهاى رهبرى جلسات متعددى داشته ايم و ديروز بعد از ظهر جلسه 
هماهنگى سران قوه برگزار شد. ما هزينه هاى مختلف را كم كرديم، اما پرداختى به كميته 
امداد، بهزيستى، بازنشستگى و حقوق بگيران را كاهش نداده ايم. رئيس دفتر رئيس جمهور 
درباره اظهارات جهانگيرى كه بودجه را گوشت قربانى ناميده بود، بيان كرد: در طول 100 
سال گذشته بودجه به يك شكل تدوين شده و استمرار يافته است و براى همه دستگاه ها 
حق ايجاد شده است و اكنون كه با محدوديت هاى بودجه مواجه ايم، همه دستگاه ها چه 
دولتى و چه غير دولتى بودجه را حق خود مى دانند و از اين باب فشار زيادى به دولت وارد 
مى شود. ما بايد در ساختار بودجه تجديد نظر كنيم، رديف ها را بايد كم و متمركز سازيم.

وى درباره انتقاد به دولت به واسطه معطل ماندن براى تهيه سازوكار مالى با اروپا با بيان 
اينكه منتقدان دنبال نكات منفى هستند، گفت: ما بايد از همه فرصت هايى كه در دنيا براى 
ما وجود دارد استفاده كنيم و وزارت خارجه، سفارتخانه ها و ساير وزارتخانه ها در تلاشند تا 
زمينه همكارى شركت ها و بنگاه هاى خصوصى را فراهم آورند و هفته گذشته چند بانك 

مختلف كار خود را آغاز كردند.
به گفته رئيس دفتر رئيس جمهور ايجاد SPV در اروپا مزيتى است براى ايران، اگر نظر 
منتقدان اين است كه ما براى خود فرصت ايجاد نكنيم، دولت اين كار را انجام نداده و از 

همه فرصت ها براى آسان شدن صادرات و واردات بهره مى برد.
وى همچنين درخصوص اظهارات اخير سعيد جليلى درباره برجام نيز اظهارداشت:  وى 
از روز اول مرتب انتقاد مى كرد و زمانى كه برجام امضا شد و همه مردم خوشحال بودند 
هم اين حرف را مى زد. حرف هاى او فرافكنى براى دوره اى اســت كه مسئوليت داشته و 
حاصلش قطعنامه هاى شوراى حكام و شوراى امنيت عليه ايران است. طبيعى است هر 

كسى جاى ايشان باشد، همين حرف ها را مى زند.

 آمريكا با افزايش 
تحريم  و فشار، به 
دنبال ايجاد شكاف 
درون حاكميت و 
جدايى مردم از 
نظام است اما در 
عمل بعد از اين 
تحريم ها به وضوح 
روشن است كه 
انسجام بين قواى 
كشور، نيروهاى 
مسلح و دولت 
بيشتر شده است

بــــــــرش

صورت مى گيرد و براى شركت در شوراى عالى راهبردى دو كشور است.

شماره پيامك: 30004567

دادستان تهران مطرح كرد

دستگيرى13 نفر درحوزه ارز

خبر

ميزان: دادســتان تهــران گفت: در حــوزه ارز همچنان اقدامات 
دادســتانى ادامه دارد و روز گذشــته دوباره 13 نفر ديگر دستگير 
شــدند و تاكنون چهل پرونده منجر به كيفرخواست در اين حوزه 

داشتيم.
عباس جعفرى دولت آبادى در حاشيه نشست آسيب هاى اجتماعى 
به شبهات مطرح شده در باره پرونده باقرى درمنى پاسخ داد و افزود: 
پرونده باقرى درمنى پس از 9 جلسه محاكمه و اعتراض محكوم و 
وكلا به حكم در ديوان عالى كشور تأييد و براى اجرا به دادستانى 

اعاده شده است.
وى در پاســخ به ادعاى مطرح شده مبنى بر اينكه پرونده حميد 
باقرى درمنى به شــعب ويژه ربط داده شده، گفت: واقعاً اين گونه 
نبوده و از ســال 85 تا 97 سه پرونده در مورد اين فرد مطرح بوده 
كه دو پرونده اجرا شده و پرونده سوم كه به اعدام محكوم شده در 
سال 90 تشكيل و هشت شاكى دارد و مجموع بدهى به دستگاه ها 
و افرادى كه در اين پرونده هســتند 1100ميليارد تومان است و 
ارزش قيرى كه ايشان گرفته و پول آن ها را نداده به قيمت روز 900 
ميليارد تومان است، بقيه بدهى به بانك ها و شركت هايى است كه 

در پرونده شكايت كردند.

دادستان تهران بيان داشت: اتهام اين فرد افساد فى الارض است كه 
در فرض رضايت شكات هم، تأثيرى در اجرا ندارد.

جعفرى دولت آبادى با تأكيد بر اينكه اساسا پرونده اين فرد به دادگاه 
ويژه ارتباطى نداشــت، ادامه داد: اين پرونده با تشكيل دادگاه هاى 
ويژه همزمان شــد و در شعبه 15 مورد رسيدگى قرار گرفت، ولى 
برخى به دليل اينكه در ذهن مردم شبهه ايجاد كنند بيان كردند كه 
اين فرد در شعبات ويژه محكوم و حقوق او تضييع گرديده است كه 
اين ادعا صحت ندارد و اين فرد دو وكيل داشته 9 جلسه محاكمه 
شده و در ديوان عالى نيز پرونده وى رسيدگى شده و مقدمات اجرا 

فراهم گرديده است.
وى در بــاره ماجراى فرار باقرى درمنى گفت: افرادى گزارش داده 
بودند كه اين فرد اقداماتى براى خروج دارد كه گزارش ها پيگيرى و 

با تلاش پليس و نظارت دادستانى خنثى شد.
دادستان تهران يادآور شد: افراد مرتبط با باقرى درمنى تلاش كردند 
به گونه اى وانمود كنند كه گويى فرد بى گناهى است درحالى كه 
هفت سال است به اين پرونده رسيدگى كرده ايم و حتى متهم به 

اطاله دادرسى شده بوديم.
وى اين قبيل شبهه سازى ها را مؤيد تلاش هايى براى عدم اجراى 

حكم دانســت و گفت: اين نوع احكام در صورتى كه قطعى شود 
اجرا خواهد شــد كما اينكه در حال حاضر 48 نفر در زندان داريم 
كه در رابطه با ارز و فروش موبايل و ارزهاى موبايلى حكمشان اجرا 

شده است.
وى خاطرنشان كرد: در حوزه ارز همچنان اقدامات دادستانى ادامه 
دارد و روز سه شنبه دوباره 13 نفر ديگر دستگير شدند و تاكنون 40 

پرونده منجر به كيفرخواست در اين حوزه داشته ايم.
وى در بخش ديگرى با تأكيد براينكه دســتگاه هاى متولى بايد 
به وظايف شــان به درســتى عمل كنند، اظهار كرد: نظارت بر 
اقدامــات فرهنگــى و اجتماعى مثل مطبوعــات، فيلم، تئاتر، 
موســيقى، كنســرت و نظاير آن رأســاً بر عهده دستگاه هاى 
فرهنگى مثل وزارت ارشاد و سازمان هاى مشابه است كه انتظار 
مى رود دســتگاه هاى فرهنگى و متوليان امور اجتماعى در اين 

گونه امور واقعاً به وظايفشان عمل كنند.

گروه سياســى، خبرنگار حوزه دولت: شهردار تهران با بيان 
اينكه بافت هاى شهرى تهران همواره نياز به نوسازى دارند و اگر اين 
مهم به موقع اتفاق نيفتد، باعث ناهنجارى هايى در شهر مى شود، 
به خبرنگار قدس گفت: مهم ترين چالش در اين نوسازى توجه به 

مسائل اجتماعى است.
پيروز حناچى در حاشيه جلســه هيئت دولت در پاسخ به سؤال 
خبرنگار ما درباره نگاه و نظر شهردارى تهران به طرح دولت براى 
نوسازى بافت هاى فرسوده تهران با مشاركت انبوه سازان كه سبب 
افزايش تراكم ساخت و ساز خواهد شد، افزود: شهر يك موجود زنده 
است و موجود زنده احتياج به نوسازى دارد؛ زيرا يكسرى بافت ها 
مى ميرند و از بين مى روند. اگر اين روند به شــكل معمول اتفاق 
نيفتد مشــكلاتى را پديد مى آورد. وى ادامــه داد: اگر به موقع به 
سراغ نوسازى نرويم با مشكلاتى روبه رو مى شويم. يك قاعده كلى 
براى همه جا وجود نــدارد. اصلى ترين چالش ما در اين موضوع، 
مســائل اجتماعى است. موضوع اين است كه شما چگونه مردم را 
راضى كنيد تا اين طرح ها اجرايى شود. نگاه همكاران من در سازمان 
نوسازى اين است كه مردم با طرح ها همكارى كنند و لازمه آن اين 

است كه مردم از اول در جريان طرح ها قرار بگيرند.
وى خاطرنشــان كرد: برنامه ميان مدتى را به شــوراى شهر ارائه 
كرده ايم. جايگزينى منابع مالى پايدار به جاى منابع ناپايدار و كاهش 
هزينه هاى جارى راه حل اين موضوع است. ما دو مسير را به طور 
همزمان به شكل ميان مدت طى مى كنيم. دامن زدن به اداره امور 
شــهر از طريق ساخت و ساز، راه حل مشكل نيست اما فورى هم 
نمى شــود آن را حل كرد. حناچى در مورد آلودگى هواى تهران و 
راهكارهاى مبارزه با آن از جمله پيشــنهاد برخى اعضاى شوراى 
شهر براى افزايش محدوده طرح ترافيك در اين راستا، اظهارداشت: 
آلودگى در اين شهر به علت وسايل نقليه است كه سوخت فسيلى 
مصرف مى كنند. ما بايد همين موضوع را هدف قرار دهيم. بخصوص 
در بخشى كه خودروهاى شخصى اثرگذار هستند. مثل همه جاى 

دنيا بايد عمل كنيم.
وى گفت: حل اين مشكل قطعاً با همراهى مردم اتفاق خواهد افتاد.

گروه سياسى: وزير آموزش و پرورش با بيان اينكه آتش سوزى 
مدرســه زاهدان در دست بررسى اســت، گفت: مقصران حادثه 
آتش سوزى مدرسه در زاهدان با شــديدترين برخوردهاى ادارى 
مواجه مى شــوند. محمد بطحايى در حاشيه جلسه هيئت دولت 
با تســليت به خانواده دانش آموزان جان باختــه در اين حادثه و 
بررسى و پيگيرى قضايى اين اتفاق، افزود: ابتدا ما بايد سهم قصور يا 
تقصيرى را كه موجب اين حادثه شده است، مشخص كنيم، البته 
بخارى كه آنجا استفاده مى شــده و ساختمانى كه به آن مدرسه 
اختصاص يافته بوده از جهت فنــى ابهاماتى را با خود دارد كه تا 
امروز(پنجشنبه) نتيجه نهايى بررسى ها به ما اعلام مى شود كه آيا 
اين ساختمان تأييد شده بوده يا اينكه عوامل مدرسه خودشان به 
آن نقل مكان كرده اند. وى با اشاره به اينكه متأسفانه به دليل كافى 
نبودن اعتباراتى كه به وزارتخانه اختصاص مى يابد، هنوز مدارسى 
داريم كه از وسايل گرمايشى خطرآفرين استفاده مى كنند، گفت: 
برخى از بخارى هاى نفتى با وجود اينكه اســتاندارد هســتند اما 
وجودشان در محيط مدرسه به دليل شيطنت ها و بازيگوشى هاى 

دانش آموزان، مناسب مدرسه و كلاس درس نيست.
بطحايى با بيان اينكه دولت تمام تلاش خود را مى كند كه بتواند 
در شرايط سخت اقتصادى، اعتبارات لازم را تخصيص دهد، اظهار 
كرد: به نظرم اكنون فرصت خوبى اســت كه از مجلس خواهش 
كنم كمپينى براى برچيدن اين وســايل گرمايشى غيراستاندارد 
و خطرناك از مدارس داشــته باشــند، در غير اين صورت با روند 
اعتباراتى كه به آموزش و پرورش اختصاص مى يابد، تا ســال هاى 
آينده هم امكان جمع كردن اين وســايل گرمايشــى از مدارس 
را نداريــم و بايد مدام تنمان بلرزد كه يك مدرســه از 105 هزار 
مدرسه اى كه در كشور وجود دارد اتفاقى مشابه آنچه را در زاهدان 
رخ داد، تجربه كند. وى با بيان اينكه اصلاح سيستم هاى گرمايشى 
مدارس هيچ گاه از دســتور كار ما خارج نبوده، افزود: در دو هفته 
اخير جلسات متعددى داشتيم كه بتوانيم اوراقى را كه تحت عنوان 
اوراق سكوك در اختيارمان قرار گرفته بود، نقد كنيم و به وسايل 

گرمايشى اختصاص دهيم.

گروه سياسى، آرش خليل خانه: وزير راه و شهرسازى گفت: 
قراردادهاى مربوط به پروژه برقى شــدن قطار تهران - مشهد 
منعقد شــده و تأمين مالى آن از طريق فاينانس انجام شده و 

اجراى آن در دست پيگيرى است. 
وى با تأكيد بر اينكه پروژه برقى  شدن قطار تهران- مشهد يكى 
از پروژه هاى مهم كشــور است كه خيلى طول كشيده، افزود: 
اميدواريم موانع قراردادى و حقوقى پيش روى اجراى اين طرح 
برطرف شود تا ان شاءاالله هرچه زودتر شاهد آغاز و بهره بردارى 

از آن پروژه  باشيم.
محمد اسلامى در حاشيه جلسه هيئت دولت با بيان اينكه هفته 
گذشــته برنامه ساخت 400 هزار واحد مسكونى در سطح كشور 
براى جامعه متقاضى كه اقشــار متوسط و كم درآمد هستند، با 
حضور رئيس جمهور در وزارت راه و شهرســازى اعلام شد، افزود: 
اين پروژه ها توسط توسعه گران و انبوه سازان كشور اجرا خواهد شد. 
وى اظهارداشــت: بر اين اســاس قرار اســت 200 هزار واحد 
مسكونى در 21 شــهر جديد و همچنين 100 هزار واحد در 
شــهرهاى داراى 50 هــزار نفر و همچنيــن 100 هزار واحد 
مســكونى در مناطقى كه بافت فرسوده هستند، ساخته شود. 
اين برنامه در كنار تكميل و تحويل 500 هزار واحد مسكونى كه 
متعلق به مسكن مهر است، از برنامه هاى توليد مسكن است كه 

در سال 1398 و 1399 اجرا خواهد شد. 
اســلامى درباره سرنوشت طرح مسكن اجتماعى تصريح كرد: 
بارها گفته ام كه مســكن بدون هيچ پسوندى است ويژه اقشار 
متوسط و كم درآمد، و وظيفه دولت است به لحاظ قانونى اين 
تكليف را انجام دهد. وزارت راه و شهرسازى موظف است كه با 
فعال سازى جريان توليد مسكن، متعادل سازى عرضه و تقاضاى 
مسكن را فراهم كند. اسلامى تصريح كرد: بر اساس برنامه ششم 
توسعه سالانه حداقل 500 هزار واحد مسكونى بايد در كشور 
عرضه شــود. در اين روزها براى ما مهم ترين گام اين بوده كه 
سياســت هاى روان و برنامه هاى مشخص و شفافى پايه گذارى 

كنيم تا جريان توليد مسكن شكل بگيرد.

حناچى در پاسخ به قدس:وزير راه به قدس پاسخ دادبطحايى از نمايندگان مجلس دعوت كرد
پيوستن به كمپين برچيدن بخارى نفتى 

از مدارس
آخرين وضعيت پروژه برقى  شدن 

قطار تهران-مشهد
بافت هاى فرسوده نوسازى نشود

 موجب بروز ناهنجارى هاى  زيادى مى شود

چهره خبر

خبر
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روزنامـه صبـح ايـرانآستان

بيش از 10هزار اثر به دبيرخانه ششمين جشنواره ملى عكس «خانه دوست» رسيد  آستان: حميد سبحانى، مدير اجرايى ششمين جشنواره ملى عكس «خانه دوست» با اعلام اين خبر گفت: 
4532 قطعه عكس در بخش زيارت (تلفن همراه)، 2900 اثر شامل مجموعه و تك عكس در بخش زائران پياده رضوى، 2154 اثر شامل مجموعه و تك عكس در بخش سبك زندگى و سيره رضوى به دبيرخانه اين 

جشنواره رسيده است. وى از بخش معمارى حرم رضوى به عنوان بخش جانبى جشنواره نام برد و افزود: 535 قطعه عكس نيز در اين بخش جشنواره دريافت شده است.

a s t a n @ q u d s o n l i n e . i r
با حضور قائم مقام توليت برگزار شد

تكريم و معارفه مدير سابق و جديد 
دفتر نمايندگى آستان قدس رضوى در استان اصفهان 

آستان: آيين تكريم و معارفه مدير 
دفتر نمايندگى آستان قدس رضوى 
در اســتان اصفهان روز گذشــته 
بــا حضور آيت االله ســيد يوســف 
طباطبايى نــژاد نماينده ولى فقيه 
در اســتان اصفهان، سيد مرتضى 
بختيارى قائم مقام توليت آســتان 
قدس رضــوى، خانواده هاى معظم 

شهدا و جمعى از مسئولان و خادمياران رضوى استان اصفهان برگزار شد. در اين 
مراسم سيد مرتضى بختيارى، قائم مقام توليت آستان قدس رضوى از تلاش هاى 
حسين آذين در دفتر نمايندگى آستان قدس رضوى در استان اصفهان قدردانى 
و دكتر سيد رضا مرتضوى را به عنوان مدير جديد دفتر نمايندگى در اين استان 

معرفى كرد.
قائم مقام توليت آستان قدس رضوى با اشاره به ثبت نام 10 هزار خادميار رضوى 
در استان اصفهان گفت: آستان قدس رضوى موضوع زائر محورى و توسعه مفهوم 
خادم، خدمت و مخدوم را از طريق دفاتر نمايندگى خود در اســتان هاى كشور 

دنبال مى كند.
سيد مرتضى بختيارى افزود: توجه به محرومان، توسعه خادميارى حضرت رضا(ع) 
و توســعه مبانى نظرى خادم، خدمت و مخدوم از مهم ترين رويكردهاى آستان 

قدس رضوى بر اساس منشور هفت گانه مقام معظم رهبرى است.
قائم مقام توليت آستان قدس رضوى با اشاره به تأسيس بنياد كرامت امام رضا(ع) 
و خدماتى كه توسط اين بنياد به محرومان و مستضعفان ارائه شده است، تصريح 
كرد: هدف از ايجاد دفاتر نمايندگى آستان قدس رضوى در استان هاى مختلف 
گره گشايى از كار محرومان و توسعه فرهنگى در اقصى نقاط كشور با نام مبارك 

حضرت امام رضا(ع) است.
لازم به ذكر اســت، سيد رضا مرتضوى سوابقى همچون استاد و عضويت هيئت 
علمى دانشــگاه صنعتى اصفهان، مشاور اســتاندار اصفهان، عضويت در قرارگاه 
پيشــرفت و آبادانى كشــور، قائم مقامى مديرعامل شهرك هاي صنعتي استان 
اصفهان و فرماندارى شهر رضا را در كارنامه اجرايى و مديريتى خود دارد. ديدار با 
حضرات آيات مظاهرى، ناصرى و طباطبايى نژاد و استاندار اصفهان و حضور در 

گلزار شهداى اصفهان از ديگر برنامه هاى سفر سيد مرتضى بختيارى بود.

خـــبر

 قدس/ محمدحسين مروج كاشانى  آيين 
رونمايى از كتاب «نقش نهان» مربوط به معرفى 
و شناســايى نقش مايه هاى انسانى و جانورى در 
كاشيكارى هاى حرم مطهر رضوى با حضور اهالى 
فرهنگ و هنر، اهالى رسانه، تعدادى از دانشجويان 
معمارى و... در محل شركت كاشى سنتى قدس 

رضوى برگزار شد.
مديرعامل اين شركت در اين مراسم از بازآفرينى 
كارهاى فاخر و شناســنامه دار قديمى در زمينه 

توليد قطعات كاشى در اين شركت خبر داد.
مهندس كميل ضرابى افزود: به اذعان هنرمندان 
و پيشكســوتان معمارى، مجموعه حرم مطهر 
يك گنجينه فاخر معمارى و آرايه هاى هنرى در 
ادوار مختلف اســت كه شناخت اين آثار مربوط 
به دوره هاى گوناگون از اهميت بسزايى برخوردار 

است.
وى ادامــه داد: ما امــروز ميراثــدار آثار هنرى 
برجسته اى در مجموعه حرم مطهر امام رضا(ع) 
هســتيم كه اصول بنيادين اين هنرها به ما ارث 

رسيده و بايد آن را حفظ كنيم.
مديرعامل اين شــركت تصريح كرد: شــناخت 
بخشى از نقوش كاشيكارى هاى اين بارگاه مقدس 
اتفاق مهمى اســت و اين اتفاق و مشابه آن بايد 
زمينه ساز هم انديشــى بين هنرمندان، نقاشان، 

تذهيبگران و صاحبان هنر و انديشه باشد.

 استفاده از بخش طراحى كاشى
وى با اشــاره به اينكه اين شركت در تلاش است 

تا بسترى را فراهم كند تا از ظرفيت هاى موجود 
در سطح شهر، استان و كشور براى هنركاشيكارى 
استفاده كند، اظهار داشــت: با برنامه ريزى هاى 
انجام شــده تلاش مى كنيم در بخش جمعى دو 
سالانه تذهيب هاى قرآنى، بخش طراحى كاشى 
هم پيش بينى شــود كه اين خود اتفاق مباركى 
خواهد بود كه اين بخش هم به رؤيت مخاطبان 

عام در اين دو سالانه رسانده شود.

 استفاده از ظرفيت هنر توليد كاشى 
در كشور

ضرابى با اشــاره به رويكرد جديد اين شركت در 
اســتفاده از ظرفيت هنر توليد كاشى در كشور 
گفــت: آنچه كه در بارگاه مقــدس امام رضا(ع) 
در زمينه كاشــيكارى انجام مى شود، توسط اين 
شــركت صورت مى گيرد اما رويكرد جديد اين 
شــركت اســتفاده از تمام ظرفيت كاشيكارى 
شهر، اســتان و كشــور در ابعاد مختلف است؛ 
زيرا شــهرهايى مانند اصفهان، تبريــز و... داراى 
ظرفيت هاى خوبى در اين مورد هســتند كه از 
استادان و صاحبنظران موجود در اين زمينه بايد 

به نحو احسن بهره مند شد.

 كارى عالمانه است نه صرفاً احساسى
در اين مراسم همچنين رجبعلى لباف خانيكى 
يكى از پژوهشگران در عرصه هنر و باستان شناسى 
و مديركل اسبق سازمان ميراث فرهنگى، صنايع 
دستى و گردشگرى خراســان رضوى در زمينه 

كتاب نقش نهان به ايراد سخن پرداخت.
وى ضمن اشاره به مجموعه حرم مطهر رضوى به 
عنوان يك محيط مذهبى و زيارتى، اظهار كرد: 
آنچه كه در درجه اول براى ما مهم است، قداست 
و جنبه معنوى و مذهبى اين بارگاه ملكوتى است 
امــا آنچه كه از هنر و نقش هــا و نگاره ها بر در و 
ديوار و ايوان هاى اين حرم منور به كار رفته است، 
حاوى پيام بوده و اين هنرها گويا با انسان حرف

مى زنند.
لبــاف خانيكى از هنرمند به عنوان يك انســان 
جامع الاطراف كه همچون فيلسوف و فيزيكدان 
و منجم و عالم همه ابعاد را مدنظر مى گيرد، ياد 
كرد و افزود: شخصى مانند قوام الدين شيرازى با 

معمارى مسجد گوهرشاد و گنبد اين مسجد در 
كنار گنبد بارگاه مطهر رضوى مى خواسته است 
كه با مخاطبان حرف بزند و همه اين ظرافت ها را 

رعايت كرده است.
وى با قدردانى از حســين كمندلو، مؤلف كتاب 
نقش نهان گفت: كار بسيار عالى و در خور توجهى 
انجام گرفته اســت كه صرفاً يك كار احساسى 
نبوده، بلكه يك كار عالمانه است و تا حدود زيادى 

هم به منظور نگارگران نزديك شده است.

 همه نقوش به كار رفته را با دقت ببينيم
اين پژوهشــگر عرصه هنر و باســتان شناسى با 
اشاره به نقوش به كار رفته از تعدادى از جانوران 

اساطيرى در مجموعه معمارى و آرايه هاى هنرى 
حرم مطهر رضــوى تصريح كرد: نقوش جانورى 
بــه كار رفته در معمارى حرم مطهر رضوى تنها 
نقاشى ساده يا كاشــيكارى به كار رفته بر روى 
در و ديوار و ايوان هاى اين بارگاه مقدس نيست. 
اين نقوش را بايد بــا دقت و ظرافت خاص خود 
مشــاهده كرد و به پيام آن ها نيز بايد رسيد؛ زيرا 
بسيارى از اسطوره هاى ريشه دار ايرانى با تعاريف 
خاص خود در حرم مطهــر امام رضا(ع) در ادوار 

مختلف وجود دارد.

 يك كار تحقيقاتى براى معرفى هنر 
كاشيكارى است

در ادامه اين مراســم دكتر مهــدى صحراگرد، 
ويراســتار علمى اين كتاب نيز در ســخنانى به 

ويژگى هاى اين تأليف اشاره كرد.
وى اظهار كرد: دو موضــوع يا لايه در مورد اين 
كتاب وجود دارد يكى موضوع مربوط به محتواى 
ظاهرى كتاب و معرفى نقوش جانورى و انسانى 
به كار رفته در كاشيكارى هاى حرم مطهر رضوى 
اســت و ديگرى معرفى جنبه هــاى هنرى دوره 
قاجار است كه مؤلف كتاب با دقت خاصى به اين 

موضوع پرداخته است.
همچنين در اين مراســم شــركت كنندگان از 
كارگاه ها و بخش هاى مختلف شــركت كاشــى 
سنتى قدس رضوى بازديد كردند و در هر بخش 
توسط مديرعامل اين شركت توضيحات لازم ارائه 

گرديد.

در آيين رونمايى از كتاب «نقش نهان» در شركت كاشى سنتى قدس رضوى تشريح شد

آرايه هاى هنرى حرم، الهام گرفته از نقوش ايرانى

آيين تكريم و معارفه مدير 
دفتر نمايندگى آستان قدس رضوى 
در اســتان اصفهان روز گذشــته 
بــا حضور آيت االله ســيد يوســف 
طباطبايى نــژاد نماينده ولى فقيه 
در اســتان اصفهان، سيد مرتضى 
بختيارى قائم مقام توليت آســتان 
قدس رضــوى، خانواده هاى معظم 

آستان نيوز: سرپرست دفتر نمايندگى آستان قدس رضوى 
در اســتان مركزى از تشرف 6000 زائر محروم و زيارت اولى 

به مشهدالرضا(ع) در 9 ماهه نخست سال جارى خبر داد.
محمد حسين آصفرى ابراز كرد: در طول 9 ماه نخست سال 
جارى 6000 نفر از محرومان و نيازمندان استان در قالب طرح 
«مهر درخشان رضوى» به مشــهد مقدس و زيارت حضرت 

شمس الشموس(ع) مشرف شدند.
وى بيان كرد: هزينه ســفر 850 نفر از اين زائران محروم را 

خيران فراهم كردند.

سرپرســت دفتر نمايندگى آســتان قدس رضوى در استان 
مركزى تصريح كرد: در 9 ماهه نخست سال جارى علاوه بر 
محرومان بالاى 40 سال، زمينه تشرف معلولان، روشندلان، 
زوج هــاى جــوان، دانش آموزان زيــارت اولــى، محرومان 
كميته امداد و بهزيســتى، خانواده شهداى فاطميون و... به 

مشهدالرضا(ع) فراهم شد.
وى خاطرنشان كرد: پيش بينى مى كنيم تا پايان سال بتوانيم 
زمينه تشرف 1800 نفر ديگر از زائران محروم و زيارت اولى را 

به مشهدمقدس(ع) فراهم كنيم.

آستان: معاون بازرگانى انتشارات آستان قدس رضوى گفت: 
فروشگاه كتاب و محصولات فرهنگى «به نشر» در شهر زاهدان 
در راستاى رســالت فرهنگي آستان قدس رضوى در ترويج 

فرهنگ كتابخوانى در مناطق محروم راه اندازى شد. 
حســين تيمورى اظهار كرد: با توجه به نيازسنجى صورت 
گرفته و در راستاى رســالت فرهنگي آستان قدس رضوى 
بــراى كمك به مناطــق كم برخوردار و محروم، فروشــگاه 
كتاب و محصولات فرهنگى انتشــارات آستان قدس رضوى 
شــعبه زاهدان به متــراژ 40 مترمربع در خيابان دانشــگاه 

اين شهر و مقابل دانشــگاه سيستان و بلوچستان راه اندازى 
شد.

وى با بيان اينكه افتتاح فروشگاه هاى كتاب به نشر با اولويت 
مراكز اســتان ها در مناطق محروم با هدف توانمندســازى 
فرهنگى ساكنان اين مناطق در دستور كار قرار دارد، تصريح 
كرد: در فروشــگاه كتاب و محصولات فرهنگى به نشر شعبه 
زاهدان بيش از 1500 عنوان كتاب با تيراژ 10 هزار جلد در 
رده هاى سنى شامل كودكان، نوجوانان، جوانان و بزرگسالان 

به همراه كالاهاى فرهنگى عرضه مى شود.

به همت دفتر نمايندگى آستان قدس در استان مركزى صورت گرفته است
تشرف 6000 محروم به مشهدالرضا (ع) در 9 ماه

توسط انتشارات آستان قدس صورت گرفت
افتتاح فروشگاه «به نشر» در زاهدان

aq
r.i
r :

س
عك

  

قاب رضوى

aq
r.i
r :

س
عك

  

محفل بين المللي «راهكارهاي هويت بخشي به جايگاه بانوان جهان 
اسلام در دنياي معاصر» با حضور بانوان كشورهاي مختلف در رواق 

حضرت زهرا (س)برگزار شد
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اقتصاد روزنامـه صبـح ايـران

قيمت لوازم خانگى 10 درصد كاهش خواهد يافت   رحمانى وزير صنعت، معدن و تجارت اعلام كرد: طى توافق با توليدكنندگان لوازم خانگى، قيمت ها حداقل 10 درصد كاهش خواهد داشت. رحمانى 
با اشاره به ظرفيت هاى موجود در صنعت لوازم خانگى و برنامه ريزى براى توسعه توليدات اين صنعت، تصريح كرد: هماهنگى هاى خوبى انجام شده است و اميدوارم با كاهش قيمت ها شاهد رونق در بازار باشيم.

 

e g h t e s a d @ q u d s o n l i n e . i r چرا مديران بازنشسته دوباره
به كارگيرى مى شوند؟

هم سنوات به قيمت پارسال
 هم حقوق به قيمت امسال! 

 
در اواخر ســال قبل (1396) شــاهد جريانى عجيب در كشور بوديم. تقاضاى 
بازنشستگىِ خودخواسته توسط مديران فرهنگى، اقتصادى و اجرايى نظام كه تا 
پيش از اين با ادعاى «شيفتگى خدمت»، حتى پس از سى چهل سال كار حاضر 

نبودند مناصب را رها كرده و بازنشسته شوند. 
اما علت اين كار چه بود؟ آيا مديران به اين نتيجه رسيدند كه چهل سال مديريت 
با تدبير و دانش كافى و لازم است تا عرصه را به جوانان دانشمندى بدهند كه يقيناً 
از خود آن ها با سوادترند و مشاركت ندادنشان در اداره جامعه سبب يأس آن ها و 

سست شدن حمايتشان از نظام خواهد شد؟ 
آيا اين مديرانى كه خود را عالم مى دانند، با اين علم به اين نتيجه رسيدند؟ 
خير! موضوع خيلى ساده تر از اين حرف ها ست. موضوع پول بود. بله، پول! 

دولــت در قانون بودجه ســال 97 تصويب كرد كه حداكثر پرداختى ســنوات 
بازنشســتگان دولتى در اين سال حداكثر 270 ميليون تومان است. بله درست 

خوانده ايد، ناقابل! 
يعنى ســال آينده اگر رئيس جمهور هم بازنشسته شود بيشتر از اين مقدار به 
او پرداخت نخواهد شــد. اما قبل از آن بر اساس فرمول زير، سنوات بازنشستگى 

پرداخت مى شود: 
(ميانگين دريافتى ماهيانه در دو سال آخر خدمت) ضربدر (تعداد سنوات خدمت) 
يعنى اگر يك مدير در اين دو ســال ماهيانه 30ميليون تومان حقوق مى گرفته 
و چهل ســال هم ســابقه كار دارد، يك ميليارد و 200 ميليون تومان، سنوات 

بازنشستگى اش مى شود! تعجب مى كنيد؟ 
حال از حقوق نجومى فاصله بگيريم و به حقوق معمول و ناقابل 10 ميليون تومانى 
مديران ريش سفيد و انقلابى مان برويم كه هيچ وقت انتظار زيادى از نظام و مردم 

نداشته اند و فقط براى رضاى خدا كار كرده اند. 
(10 ميليون تومان) ضربدر (40سال سابقه)= 400 ميليون تومان ناقابل. 

قانون منع به كارگيرى بازنشستگان، جزو كارهاى مثبتى است كه در اين خصوص 
انجام شده است و البته اندك اندك مانند پنير سوئدى دارد سوراخ پيدا مى كند! 
علاقه دستگاه ها به دوباره شاغل شدن اين افراد در حالى است كه اين افراد حق 
ســنوات خود را گرفته اند و يا دولت متعهد به پرداخت آن به آن ها شده است و 
بنابراين بازى دو سر بردى را براي خودشان بر نظام تحميل كرده اند. هم بازنشسته 
شده اند و سنوات چند صد ميليون تومانى گرفته اند، هم حقوق بازنشستگى بالا 

مى گيرند و هم حقوق دوباره براى كار كردن! يعنى سه تا برد! 
اين دستگاه ها با اجازه گرفتن از رهبرى، از سرمايه اجتماعى ايشان سوء استفاده 

مى كنند و البته هزينه  اين استثنائات را هم بر دوش ايشان مى گذارند. 
آيا اين پول پرستى، خود بزرگ ترين حجت بر انقلابى نبودن اين آقايان نيست؟ 

اگر فكر مى كنى انقلاب به تو در اين پســت نياز دارد، چرا تقاضاى بازنشستگى 
كرده اى و اگر پول ســنوات بازنشستگى را گرفته اى، پس چرا دوباره به سر كار 

برگشته اى؟ 
ذكر اين نكته هم خالى از لطف نيست افرادى كه امروزه در خصوص به كارگيرى 
مجددشان صحبت مى شود، افرادى هستند كه سال گذشته به خاطر پول خود 
را بازنشســته كرده اند و الا اگر كســى 80 ساله هم بوده و تقاضاى بازنشستگى 
نكرده، بازنشسته نشده. پس مشكل در واقع براى كسانى است كه اصطلاحاً هم 
خدا را خواسته اند و هم خرما را! هم پول سنوات به قيمت پارسال و هم حقوق به 

كارگيرى مجدد به قيمت امسال! 

خريد خانه در گرجستان بخشى
 از خروج 30 ميليارد دلار 

سرمايه است 
چند ســالى اســت كه خريد خانه توســط ايرانيان در برخى كشورهايى مانند 
گرجستان كه چندان هم پيشرفته نيستند شكل گرفته است.اينكه چرا برخى 
از مردم كشــورهايى مانند گرجستان و ارمنستان را به عنوان كشور هدف براى 
خريد خانه انتخاب كردند و كشورهاى پيشرفته را براى به اصطلاح سرمايه گذارى 

و خريد خانه انتخاب نكردند موضوعى سؤال برانگيز شده است.
در اين خصوص بايد گفت دليل اصلى خريد خانه در كشــورهايى نظير تركيه و 
گرجستان و ارمنستان اخذ اقامت است به عبارت ديگر افراد به قصد خريد خانه 
در اين كشورها واحد مسكونى خريدارى نمى كنند بلكه مى خواهند از اين طريق 
اقامت دريافت كنند.عموماً مردم در همه كشورها در شرايط مختلف به خصوص 
اوضاع اقتصادى ســعى مى كنند گزينه ها و موقعيت هايى را براى خود رصد و در 
نظر بگيرند كه بتواند در واقع به مثابه سپر حفاظتى براى آنان باشد، يكى از اين 
گزينه ها اخذ اقامت در كشــورهايى است كه بتواند ريسك زندگى را براى مردم 
كاهش دهد.سياست هاى غلط ارزى در كنار نوسانات شديد نرخ دلار سبب شد 
عده اى از مردم نســبت به خريد خانه و اخذ اقامت در كشورهاى ديگر به شدت 
ترغيب شــوند. اوج خريد خانه توسط ايرانيان در كشــورهاى ياد شده به سال 
96 بر مى گردد كه البته امســال به دليل افزايش نرخ دلار اين اوج كاهش يافته 
است،چرا كه اگر در سال 96 مى توانستند با 400 ميليون تومان صاحب خانه در 
اين كشورها شوند امسال اين عدد 400 ميليون تومان در پى نوسانات شتاب گونه 
نرخ ارز ديگر كاربردى ندارد و بايد حداقل يك ميليارد تومان هزينه كنند كه همه 

قادر به تأمين آن نيستند.
بنابراين نمى توان گفت كه سياست هاى مسكن و گرانى اين كالا در ايران عامل 
ترغيب مردم براى خانه دار شدن در كشورهاى ياد شده است، بلكه موضوع مربوط 
به سياست هاى ارزى است كه سبب شده سرمايه زيادى ازكشور براى خريد خانه 
در كشورهايى مانند گرجستان خارج شــود.هر چند آمارى در خصوص ميزان 
ســرمايه خارج شده از كشور و شمار خانه هاى خريدارى شده توسط ايرانيان در 
كشورهايى مانند گرجستان و ارمنستان وجود ندارد، اما يك نكته مهم اين است 
كه در سال گذشته بيش از 30 ميليارد دلار سرمايه از كشور خارج شده است كه 

بخشى از آن صرف خريد خانه در اين كشورها شده است.

خوداتكايى 95 درصدى ايران در صنعت كشاورزى
كامبيز عباســى، رئيس مركز توسعه مكانيزاسيون كشاورزى كشور با بيان اينكه 
خوداتكايى ايران در صنعت كشاورزى 95 درصد است، گفت: تحريم ها نتوانسته 
به كشاورزى آسيب بزند. عباسى گفت: در حال حاضر مكانيزاسيون 35 درصد در 
افزايش توليد محصولات كشاورزى نقش دارد و در برخى محصولات مانند برنج، 

مكانيزاسيون به 80 درصد رسيده است. 

وضعيت بازار ميوه در آستانه يلدا
رئيس اتحاديه ميوه و سبزى، با اشاره به فراوانى عرضه انار و هندوانه در آستانه شب 
يلدا، گفت: قيمت انار بسته به كيفيت و فاكتور خريد آن در سطح شهر بين 5 تا 
13 هزار تومان است. اسداالله كارگر قيمت انار را در ميدان مركزى ميوه و تره بار 
كيلويى بين 4 تا 10 هزارتومان و در مغازه هاى ســطح شهر با حداكثر 35 درصد 

سود كيلويى بين 5 تا 13 هزارتومان اعلام كرد.

دلار همچنان در سراشيبى سقوط
دلار در بازار معاملات آسيايى روز چهارشنبه تحت تأثير افزايش ترديدها و گمانه زنى 
درباره احتمال توقف افزايش نرخ بهره از سوى فدرال رزرو آمريكا بار ديگر روندى 
كاهشى را تجربه كرد. همه بازارهاى سهام و ارز جهانى در انتظار اتخاذ و اعمال اين 
سياست بوده و همين امر نيز وحشت سرمايه گذاران و معامله گران را در خصوص 
افزايش نرخ بهره، كمتر از حد انتظار بودن رشد اقتصادى و نرخ تورم تشديد كرده است.

خبر

 اقتصــاد/ فاطمه معتمدى   طــى چند ماه 
گذشــته كارگران تورم بيش از 70 درصدى را در 
سبد معيشت خود احساس مى كردند، به گونه اى 
كه مطابق محاسبات كميته دستمزد، حقوق فعلى 
كارگران تنها 28درصد هزينه هاى زندگيشــان را 

پاسخگو است.
فعالان صنفى كارگرى در چند ماه اخير، بارها بحث 
ضرورت افزايش قدرت خريــد كارگران را مطرح 
كرده انــد. وزير كار و رفاه اجتماعى نيز پيش تر در 
ديدار با تشــكل هاى كارگرى و كارفرمايى با تأييد 
عقب ماندگى مزد كارگران گفته بود امكان ترميم 
دستمزد كارگران براســاس شرايط كنونى وجود 
دارد. حالا شــريعتمدارى وزير كار اظهارات قابل 
توجهى درباره ترميم مزد داشته است. وى با اشاره 
به مكاتبه با معاونت حقوقى رياست جمهورى براى 
امكان افزايش مجدد دستمزد در طول سال گفته 
است كه معاونت حقوقى معتقد است كه طبق ماده 
41 قانون كار دســتمزد بايد ساليانه تنها يك بار 
افزايش يابد. اگر تفسير اين ماده قانونى، سالى چند 
بار افزايش دستمزد باشد بايد براى كارمندان دولت 
نيز چند بار در سال افزايش حقوق اعمال شود. با 
اين حال ما همه مسيرهاى قانونى را طى خواهيم 
كرد و مطمئن باشــيد كه اين مسئله را مجدد در 
شــوراى عالى كار با حضور نمايندگان كارگرى و 

كارفرمايى بحث خواهيم كرد. 
تأخير در تعيين تكليف ترميم دستمزد كارگران 
در حالــى ادامه دارد كه ســبد هزينه خانوارهاى 
جامعه كارگرى بخصوص در ســال جارى در پى 
نوسانات نرخ ارز و گرانى افسار گسيخته نرخ دلار، 
به طور چشمگيرى افزايش يافته است، در حالى كه 
دريافتى آنان، از پس اين ميزان رشد تورم بر نيامده 
و فاصله زياد بين هزينه و درآمد، اداره زندگى قشر 
قابل توجهى از جامعه كارگرى را با چالش مواجه 
كرده اســت.تعيين حداقل دستمزد براى جامعه 
كارگرى در حالى براى ســال جارى عددى كمتر 
از يــك ميليون و 200 هزار تومان اســت كه اين 
دريافتى با عدد خط فقر در ايران كه ارقام متفاوتى 
از جمله 3 ميليون تومان گفته مى شود فاصله معنا 
دارى دارد. اوضاع آن جا بدتر مى شــود كه بدانيم 
بخشــى از كارگران به دليل مشكلات اقتصادى از 
جمله نبود شغل و تعديل نيرو در واحدهاى توليدى 
و بنگاه هاى اقتصادى ضمن اينكه ناچار به انتخاب 
كارهاى موقت و فاقد مزايايى مانند بيمه هستند 
كه از سوى ديگر در اين واحدها دريافتى به مراتب 
كمترى از حداقل حقوق تعيين شده دارند؛ بنابراين 
افزايــش قيمت ها در بازار كالاها و خدمات مرتبط 
به زندگى روزمره،فشــار مضاعفى به اين قشر وارد 
كرده است.محاسبات نمايندگان كارگرى شوراى 
عالى كار از وضعيت معيشــتى كارگران به استناد 
آمار رسمى مراجع آمارى نشان مى دهد كه هزينه 
سبد معيشت خانوار در بازه زمانى 10 ماه گذشته 
87.23 درصد افزايش داشته است و مهم تر اينكه 
در حال حاضر دستمزد كارگران فقط 28.33 درصد 

از هزينه ماهيانه كارگران را پوشش مى دهد.

   نيازمند جلسه فوق العاده 
حقوق و دستمزد  هستيم

كارشناس روابط  بين الملل اظهار داشت: مرجعى 
تحت عنوان شوراى عالى كار با حضور نمايندگان 
جامعه كارگرى،كارفرمايى و دولت متولى تعيين 
ميزان افزايش حقوق كارگران هستند، اين مرجع 

حسب شاخص هاى اعلامى بانك مركزى در باب 
سبد هزينه خانوار ميزان حداقل حقوق كارگران را 

تعيين و تصويب مى كنند.
مراد خان مراد پور در گفت و گو با خبرنگار ما افزود: 
اين رويكرد سالانه يك بار دنبال و ميزان و درصد 
افزايش حداقل حقوق نسبت به سال گذشته تعيين 

مى شود؛ بنابراين روال تعريف شده اى دارد.
وى اضافه كرد: با اين حال از آن جايى كه در سال 
جارى اقتصاد كشور در پى سياست هاى دشمنان با 
چالش زيادى از جمله تورم سينوسى مواجه شد، 
اين وضعيت به طور محسوسى توان خريد كارگران 
را كاهش داد؛ بنابراين بررسى ترميم حقوق كارگران 
مجدد در دســتور كار شوراى عالى كار قرار گرفت 
تا بتواند تــوان و قدرت مالى جامعه كارگرى را در 
شرايط پيش آمده به لحاظ اقتصادى افزايش دهد.

  كاركرد معكوس افزايش حقوق
وى با بيان اينكه گرچه افزايش حقوق و دستمزد 
به عنوان يكى راهكارهاى كمك به كارگران براى 
گذر راحت تر از مشــكلات كنونى اقتصادى عنوان 
مى شــود، گفت: اما افزايش حقوق و دستمزد در 
شرايط كنونى نتيجه مورد انتظار كه افزايش توان 
قدرت خريد است را به دنبال نخواهد داشت، بلكه 

خود به تورم و افزايش قيمت ها دامن خواهد زد.
وى تصريح كرد: افزايش ميزان حقوق و دستمزد 
اثر تورمى دارد و ســبب مى شــود قيمت كالاها و 
خدمات در بازار گران تر شود و همين مسئله مجدد 
موجب كاهش توان خريد كارگران خواهد شد. اگر 
هم تأثيرى در افزايش قدرت خريد كارگران داشته 
باشــد، موقتى و آنى است و در عمل خروجى اين 
افزايش دستمزد گران تر شدن نرخ ها در بازار و تورم 

است.

   ضرورت برگشت به تصميمات
 اقتصادى دهه 60

وى گفت: راهكار مشــخص در شرايط موجود كه 
مى توانــد كمك كننده به جامعــه كارگرى براى 
اداره بهتر زندگى و هزينه هاى خانوار شــود بحث 
كمك هاى نقدى اســت. به طور مشخص بايد به 
سياســت هاى اتخاذ شده اقتصادى كشور در دهه 
60 برگشــت و كمك به كارگران را براى افزايش 
قدرت خريد از طريق تخصيص كالا و اقلام ضرورى 
و بن كارگرى دنبال كرد. البته اين راهكار بايد موقت 
باشــد و تنها براى يك دوره و بازه زمانى مشخص 

دنبال شود.
وى ادامــه داد: كارگران حــق دارند كه با توجه به 
فاصله زياد بين حقوق و دســتمزد با خط فقر به 
طورى كه تعداد زيادى از كارگران و حقوق بگيران 
ثابت زير خط فقر هســتند، پيگير افزايش ميزان 
حقوق و دستمزد باشند، اما واقعيت اين است كه 
افزايش حقوق و دستمزد وضعيت را بدتر مى كند.

افزايش در حقوق، بهاى تمام شــده توليد را گران 
مى كند و كارفرما ناچار است براى پوشش هزينه 
توليد و حقوق و دســتمزد كارگــر، قيمت كالا يا 
خدمــات را افزايش دهد كه البتــه گرانى در اين 
بخش به طور مستقيم قدرت خريد كارگر را كاهش 

مى دهد.

  وحى منزل به نام عدم تغيير قانون
وى در ايــن خصــوص كــه آيا چرخــه تأييد و 
قانون گذارى بــراى حقوق كارگر نيازمند بازنگرى 

است،گفت:واقعيت اين است قوانين در برهه هايى از 
زمان براى موضوعات مختلف وضع شده اند؛ بنابراين 
نيازمند اصلاح و بازنگرى است، اينكه قانونى تصويب 
شده و اكنون وحى منزل است و نبايد تغيير كند 
تصور درســتى نيست بايد بر اســاس رويكردها و 
نوع مديريت اقتصاد و شــرايط روز قوانين اصلاح 
و بازنگرى شود. دبير شــوراى راهبردى اشتغال و 
تأمين اجتماعى دبيرخانه شوراى عالى مناطق آزاد 
و ويژه اقتصادى كشور درخصوص اينكه آيا پشت 
مقاومت كارفرمايان براى افزايش حقوق كارگران 
منطقى وجود دارد،اذعان داشت:نمى توان به طور 
مطلق گفت كه تمــام كارفرمايان مخالف افزايش 

حقوق و دستمزد كارگر هستند.
عموماً هر كارفرمايى بر اساس راندمان، اثربخشى 
و كارآيى كارگران بخشى از خدمات اين قشر را به 

صورت هايى مانند پاداش بهره ورى جبران مى كند. 
بخشى از مخالفت كارفرما با افزايش حقوق از اين 
باب اســت كه افزايش هزينه ها از جمله حقوق و 
دســتمزد،قدرت رقابت كالاى توليدى در بازار را 
به مخاطره و با كاهش مواجه و به دليل عدم توان 
رقابت مجبور به تعطيلى واحد و تبديل شــدن به 

وارد كننده به جاى بنگاه توليدى شوند.

  پرهيز از تقليل «مزد»
 به «حقوق و دستمزد»

كمال اطهارى ديگر كارشناس حوزه كار نيز معتقد 
است: مزد فقط دستمزد و پرداخت نقدى نيست 
كه كارفرما بايد پرداخت كند، بلكه مجموعه اى از 
امكاناتى است كه بايد از طريق دولت و شهردارى ها 
به افراد جامعه بخصوص مزد بگيران و گروه هاى كم 

درآمد در قالب هايى مانند حمل و نقل عمومى ارزان 
و بهداشت ارائه شود كه در قانون دولت موظف به 
توجه به اين امور است؛ بنابراين نبايد بحث مزد را 
تنها به حقوق و دســتمزد آن هم از سوى كارفرما 
تقليل داد.وى در گفــت و گو با خبرنگار ما افزود: 
بخش كارفرمايى كشــور بخصوص در حوزه هاى 
مولد و توليدى به دليل سياست هاى ارزى كشور 
و ناكارآمدى سياســت هاى اقتصادى با مشكلات 
زيادى بخصوص در بحث عدم توان رقابت پذيرى 
محصــول و توليــدات در بازار مواجه شــده اند و 
سياست هاى نادرســت،برخى بنگاه ها و واحدهاى 
توليدى را به مرحله ورشكسته شدن رسانده است.

وى خاطرنشان كرد: كمك غيرنقدى بايد براى يك 
مقطع كوتاه و موقتى باشد؛ چرا كه دائمى بودن آن 
منجر به تشديد رانت جويى خواهد شد و نبايد به 

آن به عنوان اقدام ثابت نگاه كرد.

معاونت حقوقى مخالفت مى كند، وزير كار وعده مثبت مى دهد

دستمزد 14 ميليون كارگر در گرو مچ اندازى قانون و تورم

 پاسخ چند شبهه قدس در پى عدم انتشار اطلاعيه سوم عرضه نفت در بورس

آيا بورس نفت از كما برمى خيزد؟

گزارش تحليلى

 گروه پژوهشــى اقتصاد   يكى از شبهات مطرح 
شده درباره راهكار عرضه نفت در بورس، ناظر به عدم 
توانمندى بخش خصوصى براى ورود به تجارت نفت 
است. منتقدان اين راهكار معتقدند كه در حال حاضر 
بخش خصوصى داخلى دانش فنى لازم و توانايى مالى 
مناسب براى خريد و فروش نفت در بازارهاى جهانى 
را ندارد، لذا اعطاى نفت به بخش خصوصى گرهى از 

مشكلات تحريمى ايران باز نخواهد كرد.
طرح اين ادعا يك مغلطه  ساده ناشى از كژفهمى درباره  
اهداف اجراى اين راهكار و روند توسعه عرضه نفت در 
بورس در آينده است. قطعاً براى شروع و به ثمررسانى 
هر طرحى، وضعيت موجود و يك نقطه مطلوب به عنوان 
هدف نهايى درنظر گرفته مى شود و براى كسب نتيجه 
مطلوب بايد برنامه ريزى لازم صورت گيرد. تنوع سازى 
در روش هاى فروش نفت از جمله عرضه نفت در بورس 
و مشاركت بخش خصوصى در صادرات نفت، راهى است 
كه بايد از سال ها قبل توسط وزارت نفت پيگيرى مى شد 
و اين ظرفيت به وجود مى آمد كه حتى بتواند همه  نفت 
ايران توســط بخش خصوصى به فروش برسد ولى به 
دلايلى مانند انحصارطلبى بخشى از بدنه وزارت نفت، 

به تعويق افتاد. 

  استقبال بخش خصوصى براى ورود به بازار 
جهانى نفت از كانال بورس

تجربه فاز اول عرضه نفت در بورس نشان مى دهد 
كه شركت هاى خصوصى هم توانايى خريد و فروش 
نفت را داشــته و تمايل به حضــور در بازار جهانى 
نفت را دارند. شــايان ذكر اســت كه اولين عرضه 
نفــت در بورس در تاريخ 6 آبان ماه انجام شــد كه 
طى آن 8 محموله  35 هزار بشــكه اى (درمجموع 
280 هزار بشــكه) به قيمت 74,85 دلار توســط 
شــركت هاى خصوصى داخلى خريدارى شد. 20 

آبــان ماه موعد دومين عرضه نفــت خام ايران در 
بورس انرژى بود. در اين عرضه 700 هزار بشــكه 
نفت بــا قيمــت 64,97 دلار به فروش رســيد و 
استقبال گسترده شــركت هاى خصوصى متقاضى 
خريد نفت ايران به حدى بود كه صداى رسانه هاى 
بيگانه مانند بى بى سى فارسى، شبكه ماهواره من وتو 
و... را درآورد و اين رســانه ها در راستاى توقف اين 
راهــكار ضدتحريمى هجمه ســنگين تبليغاتى به 
راه انداختند. بايد توجه داشــت كــه ورود بخش 
خصوصــى به بازار نفت نياز بــه ريل گذارى دارد و 
براى بى اثركردن كامل تحريم هاى نفتى لازم است 

بسترهاى مناسب فراهم شود.

  تجربه موفق بخش خصوصى در دوره قبلى 
اين اولين حضور شــركت هاى خصوصى داخلى در 
بازار نفتى نيست بلكه بخش خصوصى مدت هاست 
در خريد و فروش فراورده فعاليت مى كند. به اذعان 
مديران ســابق شــركت ملى نفت، در دوره قبلى 
تحريم ها، بخش خصوصى كمك هاى فراوانى براى 
واردات بنزين به داخل كشور انجام داد و با بازارهاى 
نفتى و شيوه  دور زدن تحريم هاى نفتى آشنايى كافى 
دارد. همان طور كه مى دانيد در دوره قبلى تحريم ها 
كشــور با كمبود بنزين مواجه شــد و شركت ملى 
نفت از ظرفيت بخش خصوصى داخلى براى تأمين 
بنزين مورد نياز كشور استفاده كرده است. هرچند 
طبيعتاً تفاوت هايى بين بازار نفت خام و فراورده هاى 
نفتى وجود داشته و بازار نفت خام نسبت به فراورده 
پيچيدگى هاى بيشــترى دارد، اما بايد توجه داشت 
كه توانايى شــركت هاى خصوصى نيز نســبت به 
سال هاى گذشــته افزايش يافته است، كه فاز اول 
عرضه نفت در بــورس حاكى از تمايل و توانمندى 
بخــش خصوصى براى فــروش نفت كشــور بود.

  رغبت سرمايه گذاران خارجى 
براى حضور در بورس انرژى

همچنين بايد توجه داشــت كه خريد نفت ايران از 
سازوكار بورس تنها مختص خريداران داخلى نيست 
و شــركت هاى خارجى نيز مى توانند از اين سازوكار 
براى خريد نفت ايران اقدام كنند. طبق گفته  سازمان 
بورس انرژى از شروع فرايند اجرايى عرضه نفت در 
بورس، خريداران خارجى بسيارى براى خريد نفت 
ايران اقدام كردند كــه اين مقدار نيز بر ميزان توان 
خريد بخش خصوصى داخلى افزوده مى شود. برخى 
اخبار مبنى بر تلاش خريداران خارجى براى دريافت 
كد معاملاتى جهت حضور در عرضه اول و دوم نفت 
در بورس حاكى از تمايل و نياز خارجى ها به دريافت 
نفت ايران از طريق واسطه هاى گوناگون است، زيرا 
در اين روش هم نياز كشورهاى خارجى تأمين شده 
و هم احتمال شناسايى آن ها توسط آمريكا كاهش 
مى يابد.در مجموع به نظر مى رسد بخش خصوصى 
داخلــى تجربه  مناســبى از دوره  قبلــى تحريم ها 
كسب كرده كه مى تواند با بهره گيرى از ترفندهايى 
تحريم هاى آمريكا را دور بزند. همچنين اســتقبال 
گسترده اين بخش در فاز اول عرضه نفت در بورس 
نشان مى دهد كه توانايى و انگيزه لازم براى صادرات 

نفت ايران را داراست.
 لازم به ذكر اســت كه با توجه به ســازوكار اجرايى 
خريد نفت از بورس تنها آن دســته از شركت هاى 
خصوصى اقدام به خريد نفت مى كنند كه توانايى و 
تجربه كافى را داشته باشند زيرا در غير اين صورت 
دچار خســارت سنگينى خواهند شد. همچنين در 
گام هاى بعدى و در صورت تداوم عرضه و اطمينان 
بازار مى توان زمينه حضور شركت هاى خارجى براى 
خريد نفــت از بورس را فراهم كرد و ظرفيت ميزان 

صادرات نفت از كانال بورس را افزايش داد.

يادداشت
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ميثم قميشيان/ دكتراى سياست گذارى فرهنگى

محمد صادق الحسينى/ كارشناس اقتصاد

خبرمرتبط
دور جديد عرضه نفت خاممديرعامل بورس انرژى خبر داد 

 با همكارى وزارت نفت
مديرعامــل بورس انرژى با اشــاره به 
مصوبه سه شنبه شــب شوراى عالى 
هماهنگى اقتصادى با حضور ســران 
سه قوه گفت: راهكارهاى پيشنهادى 
وزارت نفت در زمينه عرضه گسترده تر 
نفت خــام در بورس انــرژى در اين 
حسينى،  شد.سيدعلى  تصويب  شورا 
مديرعامل بــورس انرژى ايــران در 
گفت وگو با خبرنگار بورس خبرگزارى 
فارس، پيرامــون آخرين اقدام ها براى 
آغاز دور جديد عرضه نفت خام در اين 
بازار گفت: خوشبختانه سه شنبه شب 
اطلاعيه  در  اصلاحى  پيشــنهادهاى 

جديــد عرضه نفت خام در شــوراى 
عالى هماهنگى اقتصادى ســران سه 
قوه مطرح شد و در پى آن راهكارهاى 
وزارت نفت در زمينه عرضه گسترده تر 
نفت خــام در بــورس انــرژى مورد 

تصويب قرار گرفت. 
وى با بيــان اينكه هنوز اين مصوبه و 
جزئيات آن به شركت ملى نفت ابلاغ 
نشده است، گفت: با توجه به ضرورت 
تأييــد نهايى مصوبات شــوراى عالى 
هماهنگى اقتصادى، تلاش مى شــود 
تا فرايند زمانى ابلاغ مصوبه مذكور در 

كوتاه ترين زمان ممكن محقق شود. 

خبرمرتبط
على خدايى در پاسخ به اظهارات وزيركاردر به قدس گفت:

 معاونت حقوقى رياست جمهورى حق اظهار نظر ندارد 
علــى خدايــى نماينده كارگــران در 
شــوراى عالى كار درباره تفسير نهاد 
رياســت جمهورى از ماده 41 قانون 
كار و تأكيد اين نهاد بر اينكه افزايش 
دســتمزد بايد ســاليانه تنها يك بار 
افزايش يابــد، گفت: ايــن نهاد حق 
تفسير قانون را ندارد، تفسير معاونت 
حقوقــى رئيس جمهور بــراى دولت 
شايد لازم الاتباع باشــد ولى براى ما به عنوان نمايندگان كارگران به 
هيچ وجه قابل اتكا و پذيرفته شــده نيســت.وى با بيان اينكه تفسير 
نهاد حقوقى رياست جمهورى از قانون قطعاً ملاك ما نيست، تصريح 
كرد: مراجعى كه مى توانند قانون را تفســير كنند، مجلس و شــوراى 
نگهبان هســتند.وى در پاســخ به اينكه نهاد حقوقى رئيس جمهور 
گفتــه بود در صورت موافقت بــا افزايش حقوق كارگران بيش از يك 
بار در ســال، مجبوريم حقوق كارمنــدان دولت را نيز افزايش دهيم، 
خاطرنشــان كرد: قانون تعيين حقوق دستمزد كاركنان دولت، كاملاً 

متفاوت با كارگران اســت. دولتى ها حقوقشان در بودجه هاى ساليانه 
تصويب مى شــود و با توجه به اينكه سالى يك بار بودجه به مجلس 
ارائه مى دهند، محدود مى شوند، در عين حال به اعتقاد من حتى آنجا 

هم با دادن متمم به بودجه مى توانند اين كار را انجام بدهند.
وى با اشاره به اينكه در شوراى عالى كار، اين دولت نيست كه مزد را 
تعيين مى كند، افزود: شوراى عالى كار متشكل از سه گروه كارگرى، 
كارفرمايى و دولت هســت، و دولت در اين جمع نه حق رأى يكطرفه 
دارد و نه حق وتوى يك طرفه، بنابراين بايد اين جلســه تشكيل شود 
و اگر قرار اســت تصميمى گرفته شود به صورت سه جانبه باشد، اين 
تفســير نهاد رياســت جمهورى هم مى تواند براى دولت و وزارت كار 

سنديت داشته باشد و ما آن را به هيچ عنوان نمى پذيريم.
وى همچنيــن موضوع امنيت شــغلى كارگــران و نماينده هاى آنان، 
تقويت تشــكل ها، برخورد قضايى با مسائل صنفى وپيگيرى تشكيل 
جلســات شوراى عالى كار با موضوع ترميم قدرت خريد كارگران را از 
موارد مطرح شده در جلســه اى برشمرد كه عصر چهارشنبه با حضور 

معاون روابط كار برگزار شد.
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بر اساس تفاهمنامه حج تمتع 98 
86 هزار زائر در سال آينده به حج اعزام مى شوند

تسنيم: تفاهمنامه حج تمتع 98 ميان 
هيئت مذاكره كننده جمهورى اسلامى 
ايــران و وزارت حج و عمره عربســتان 
سعودى به امضا رسيد. در جلسه ميان 
رشيديان ؛ رئيس سازمان حج و زيارت 
جمهورى اسلامى ايران و بنتن؛ وزير حج 
و عمره عربستان ، رئيس سازمان حج و 

زيارت كشورمان فهرستى از مشكلات حج سال 97 را ارايه و پيشنهادهايى را براى 
حج پيش رو مطرح كرد.

وزير حج و عمره عربستان سعودى هم نظرات خود را نسبت به موضوعات مطرح، 
و قول مساعد به منظور رفع مشكلات گذشته و برنامه ريزى براى بهبود آن ها در 
حج سال 98 را مورد توجه قرار داد كه منجر به امضاى تفاهمنامه حج آتى شد. به 
موجب اين تفاهمنامه كه ميان طرفين به امضا رسيد تعداد حجاج و عوامل اجرايى 

ايران در موسم حج تمتع پيش رو 86 هزار و 500 نفر تعيين شد.

سخنگوى سازمان ثبت احوال:
بانك ها مكلف به استعلام آنلاين احراز هويت افراد شدند

ايسنا:سخنگوى ســازمان ثبت احوال 
گفت: بانك هــا و يا دســتگاه هايى كه 
نيازمند بررســى هويت افراد هســتند، 
مكلفند بــه صورت برخــط و آنلاين از 

سازمان ثبت احوال استعلام بگيرند.
سيف االله ابوترابى در پاسخ به اين پرسش 
كه آيا كســانى كه ثبت نــام كارت ملى 

هوشمند را به طور كامل انجام داده اند اما هنوز موفق به دريافت كارت ملى هوشمند 
نشــده اند در فرآيند كارهاى ادارى به مشكلى نخواهند خورد،گفت: دستگاه هاى 
ادارى مى توانند از سامانه ثبت احوال براى احراز هويت فرد استعلام آنلاين و برخط 
داشته باشند؛ اما گاهى اوقات برخى از نهادهاى ادارى از اطلاعات قبلى خود بك آپ 

(رونوشت) مى گيرند و براى احراز هويت افراد به آن مراجعه مى كنند.

معاون بهداشت و درمان سپاه :
آمادگى سپاه براى همكارى در فرموله كردن مواد دارويى

ايلنا:معاون بهداشت و درمان سپاه در 
خصوص مشاركت دانشگاه بقيه االله براى 
رفع مشكلات كشور و عبور از تحريم ها 
گفت: با كمال ميل آمادگى داريم، همه 
اقدامات لازم را بــراى خدمت به نظام 
و كشــور انجام دهيم و به كمك دولت 
بشتابيم. سردار احمد عبداللهى گفت: 

درست اســت كه گفته مى شــود، 80 درصد داروهاى ما توليد داخل است، اما 
متاسفانه مواد اوليه و پايه توليد اين داروها وارداتى هستند. 

وى اظهار داشــت: اگر به سمتى برويم كه مواد اوليه را فرموله و فرمولاسيونش 
را خودمان طراحى و ايجاد كنيم، يقيناً مى توانيم در شرايط تهديدها، بحران ها و 

محدوديت هايى كه برايمان به وجود مى آيد، سربلند بيرون بيايم. 

معاون وزير بهداشت:
27درصد جمعيت كشور به فشار خون بالا مبتلا هستند

ايرنا: معاون بهداشــتى وزير بهداشت 
گفت: 5/9 درصد جمعيت كشور دچار 
ديابت، 27 درصد مبتلا به فشــارخون 
بالا و 23 درصد چاق هســتند كه رژيم 
غذايى ناســالم از مهمترين عوامل اين 

بيمارى هاست.
عليرضا رئيســى افزود: 82 درصد مرگ 

و ميرها در كشــور ناشى از بيمارى هاى غيرواگير است كه اين مسئله در تغذيه 
ناسالم گره خورده است. رئيسى با بيان اينكه در كشور 5/2 برابر ميانگين استاندارد 
دنيا نمك مصرف مى شود، ادامه داد: در حال حاضر ميزان آگاهى مردم از ابتلا به 
فشارخون بالا حدود 50 درصد است و نمك نقش مهمى در بروز اين بيمارى دارد.
معاون بهداشــتى وزير بهداشــت تصريح كرد: يكى از مهمترين اقدامات وزارت 
بهداشت بحث محصولات صنعتى براى كاهش نمك و چربى هاى ترانس است 
كه بايد كنترل شــود. لازم است متخصصان و كارشناسان تغذيه در اين زمينه 

ايده هاى تازه داشته باشند.

عضو كميسيون آموزش مجلس:
دو سوم مدارس كشور نيازمند ساماندهى است 

ايلنا:يــك نماينده عضو كميســيون 
آموزش و تحقيقات با اشاره به وضعيت 
ناايمن برخى مدارس عنوان كرد: بيشتر 
شهرها در اين مورد دچار مشكل هستند. 
فكــر نكنيد تهــران به ايــن دليل كه 
پايتخت كشــور اســت وضعيت خوبى 
در حوزه مــدارس دارد؛ وضعيت برخى 

مدارس تهران حتى بدتر از بعضى نقاط محروم در كشــور ماست. قاسم احمدى 
لاشكى با اشاره به آمارى از مدارس كشور كه با مشكلات عمرانى مواجه  هستند، 
گفت: 33 درصد از مدارس در كشــور ما تخريبى هستند و حدود 30 درصد از 
مدارس هم نياز به مقاوم ســازى دارند. اين به آن معناست كه دو سوم از مدارس 

نياز به ساماندهى در حوزه ساختمانى دارند.

جانشين رئيس سازمان وظيفه عمومى:
مشمولان مقيم خارج  سالى 2 بار به كشور بيايند

ايرنا: جانشــين رئيس سازمان وظيفه 
عمومى نيروى انتظامى گفت: مشمولان 
مقيم ساير كشورها سالى دو بار مى توانند 
وارد كشور شوند. سردار ابراهيم كريمى 
ادامه داد: چنانچه مشمولان مقيم ساير 
كشورها، غيبت داشته باشند بايد نسبت 
به تعيين تكليــف وضعيت غيبت خود 

اقدام كنند و در فرصت باقيمانده يعنى تا پايان امســال نسبت به خريد جريمه 
غيبت ســربازى اقدام كنند در غير اين صورت همانند مشــمولانى كه بيش از 
هشت سال غيبت دارند و در ايران زندگى مى كنند به خدمت سربازى فراخوانده 

مى شوند. 
سردار كريمى افزود: اين افراد براى تعيين تكليف وضعيت خدمتى خود و خريد 
جريمه غيبت مى توانند به كنسولگرى يا نمايندگى جمهورى اسلامى در ساير 
كشورها مراجعه كنند. وى گفت: شهروندان ايرانى كه در كشورهاى ديگر زندگى 
مى كنند در صورتى كه وضعيت خدمت سربازى آن ها مشخص شده باشد، مُهر 
ورود و خروج به كشــور در پاســپورت آن ها درج مى شود و مشكلى در ورود و 

خروج به كشور ندارند.

براساس طرح وزارت علوم
حذف پرداخت حق التدريسى به اعضاى هيئت علمى

مهر: رئيس دانشگاه صنعتى شريف درباره 
«طرح بهره ورى و نو ارزش آفرينى اعضاى 
هيئت علمى» گفت: براســاس اين طرح 
اعضاى هيئت علمى براســاس عملكرد 
حقــوق دريافت كــرده و حق التدريس 
وجود نداشته و حذف مى شود. محمود 
فتوحى گفت: مبناى اصلى اين طرح اين 

است كه به نوعى بتوان هم دانشگاه ها و هم اعضاى هيئت علمى را براساس عملكرد 
ارزيابى كرد. وى ادامه داد: براســاس اين طرح، هرگونه پرداختى كه قرار است به 
اعضاى هيئت علمى صورت گيرد، بر مبناى عملكرد خواهد بود. وى درباره وضعيت 
حق التدريس ها نيز افزود: برنامه اين اســت كه چيزى به نام حق التدريس وجود 

نداشته و حذف شود و پرداخت بر مبناى عملكرد استادان باشد.

 ميان 
هيئت مذاكره كننده جمهورى اسلامى 
ايــران و وزارت حج و عمره عربســتان 
سعودى به امضا رسيد. در جلسه ميان 
رشيديان ؛ رئيس سازمان حج و زيارت 
جمهورى اسلامى ايران و بنتن؛ وزير حج 
و عمره عربستان ، رئيس سازمان حج و 

97زيارت كشورمان فهرستى از مشكلات حج سال 97زيارت كشورمان فهرستى از مشكلات حج سال 97 را ارايه و پيشنهادهايى را براى 

سخنگوى ســازمان ثبت احوال 
گفت: بانك هــا و يا دســتگاه هايى كه 
نيازمند بررســى هويت افراد هســتند، 
مكلفند بــه صورت برخــط و آنلاين از 

سيف االله ابوترابى در پاسخ به اين پرسش 
كه آيا كســانى كه ثبت نــام كارت ملى 

هوشمند را به طور كامل انجام داده اند اما هنوز موفق به دريافت كارت ملى هوشمند 

معاون بهداشت و درمان سپاه در 
خصوص مشاركت دانشگاه بقيه االله براى 
رفع مشكلات كشور و عبور از تحريم ها 
گفت: با كمال ميل آمادگى داريم، همه 
اقدامات لازم را بــراى خدمت به نظام 
و كشــور انجام دهيم و به كمك دولت 
بشتابيم. سردار احمد عبداللهى گفت: 

 درصد داروهاى ما توليد داخل است، اما 

دو سوم مدارس كشور نيازمند ساماندهى است 
يــك نماينده عضو كميســيون 
آموزش و تحقيقات با اشاره به وضعيت 
ناايمن برخى مدارس عنوان كرد: بيشتر 
شهرها در اين مورد دچار مشكل هستند. 
فكــر نكنيد تهــران به ايــن دليل كه 
پايتخت كشــور اســت وضعيت خوبى 
در حوزه مــدارس دارد؛ وضعيت برخى 

مدارس تهران حتى بدتر از بعضى نقاط محروم در كشــور ماست. قاسم احمدى 

مشمولان مقيم خارج  سالى  بار به كشور بيايند
جانشــين رئيس سازمان وظيفه 
عمومى نيروى انتظامى گفت: مشمولان 
مقيم ساير كشورها سالى دو بار مى توانند 
وارد كشور شوند. سردار ابراهيم كريمى 
ادامه داد: چنانچه مشمولان مقيم ساير 
كشورها، غيبت داشته باشند بايد نسبت 
به تعيين تكليــف وضعيت غيبت خود 

اقدام كنند و در فرصت باقيمانده يعنى تا پايان امســال نسبت به خريد جريمه 

حذف پرداخت حق التدريسى به اعضاى هيئت علمى
رئيس دانشگاه صنعتى شريف درباره 
«طرح بهره ورى و نو ارزش آفرينى اعضاى 
هيئت علمى» گفت: براســاس اين طرح 
اعضاى هيئت علمى براســاس عملكرد 
حقــوق دريافت كــرده و حق التدريس 
وجود نداشته و حذف مى شود. محمود 
فتوحى گفت: مبناى اصلى اين طرح اين 

درصد جمعيت كشور به فشار خون بالا مبتلا هستند
 معاون بهداشــتى وزير بهداشت 
 درصد جمعيت كشور دچار 
 درصد مبتلا به فشــارخون 
 درصد چاق هســتند كه رژيم 
غذايى ناســالم از مهمترين عوامل اين 

 درصد مرگ 
و ميرها در كشــور ناشى از بيمارى هاى غيرواگير است كه اين مسئله در تغذيه 

خبر

خط قرمز

 دادستان مشهد از سازمان صمت خواست

عاملان نابسامانى بازار مرغ معرفى شوند

      خط قرمز/ عقيل رحمانى  روز گذشــته دادســتان مركز 
اســتان خراســان رضوى دســتورى خطاب به رئيس سازمان 
صنعت،معدن و تجارت اســتان صادر و از وى خواست تا هرچه 
سريعتر نسبت به اجراى مصوبه ستاد تنظيم بازار كشور اقدام و 

متخلفان احتمالى را شناسايى و به دادستانى اعلام كند.

 ورود دادستانى براى احياى حقوق عامه
دو روز پيش يعنى سه شنبه 27 آذرماه بود كه دادستانى مشهد 
باتوجه به افزايش بى حســاب و كتــاب قيمت مرغ گرم دربازار 
مشــهد و همچنين ايجاد نارضايتى هاى مردمى، از ســازمان 
صنعت، معدن و تجارت اســتان خراســان رضوى خواســت تا 
اقدامات لازم را در راستاى اجراى مصوبه كميسيون تنظيم بازار 
معمول دارد. در همين زمينه كارشناس مسئول معاونت بازرسى 
ســازمان صنعت، معدن و تجارت استان ضمن اعلام آغاز طرح 
ضربتى برخورد با عاملان بى ثباتى بازار مرغ كه در همان تاريخ 
منتشر شد، به خبرنگار قدس گفت: اينگونه نيست كه قيمت مرغ 

شناور باشد، چرا كه ستاد تنظيم بازار كشور در تاريخ 97/9/23 
پس از بررسى تمامى جوانب، مصوبه اى را تنظيم و براى اجرا به 
سراسر كشور ابلاغ كرد كه كميسيون تنظيم بازار استان هم بر 
اجراى آن تاكيد دارد. وى تصريح كرد: در آن جلسه مصوب شد 
كه حداكثر قيمت مرغ زنده در زمان تحويل مرغدار به كشتارگاه  
6 هزار و 350 تومان باشد. در ادامه هم تعيين شد كه كشتارگاه 
پس از كشتار مرغ و جدا سازى آلايش و... و همچنين محاسبه 
هزينه كشتارگاهى، مرغ را حداكثر با قيمت 9 هزار و 800 تومان 

در سطح بازار عرضه و به دست مصرف كننده برسد.

 مانع تراشى متخلفان در مسير اجراى طرح
پس از انتشــار گزارش در «خط قرمــز» روزنامه قدس، مبنى 
بر اعلام طرح برخورد با عامــلان بى ثباتى بازار مرغ، اطلاعاتى 
به دســت آمد كه برخى افراد ســودجو براى آنكه اين طرح به 
سرانجام نرســد و به هرطريق ممكن بتوانند كيسه منافع خود 
را پر كننــد، در اقدامى هماهنگ تصميم گرفته اند تا با كاهش 
كشــتار مرغ و افزايــش قيمت، اجراى طرح مذكــور را با مانع 
رو به رو كنند. اين اقدامات در حالى بود كه روز گذشته يكى از 
مسئولان و متوليان اجراى مصوبه ستاد تنظيم بازار كشور طى 
يــك مصاحبه به جاى حمايت از اجراى مصوبه مذكور، از مردم 
خواسته بود مرغ منجمد بخورند!. او همچنين قيمت كارشناسى 
اعلام شــده از سوى ســتاد تنظيم بازاركشور را غير كارشناسى 

اعلام كرد.

 اولتيماتوم دادستان مشهد: متخلفان را معرفى كنيد
همچنين روز گذشته مطلع شديم دادستان مركز استان خراسان 

رضــوى به برخى اقدامات خلاف قانونى كه مانع اجراى مصوبه 
ستاد تنظيم بازار كشورى بود واكنش نشان داد و طى دستورى 
به رئيس ســازمان صنعت،معدن و تجارت خراسان رضوى كه 
متولى نظارت بر حُسن اجراى اين مصوبه و برخورد با متخلفان 
احتمالى است، از وى خواست تا با توجه به مصوبه ستاد تنظيم 
بازار كشــور و همچنين كميسيون تنظيم بازار استان مبنى بر 
تعيين قيمت گوشت مرغ و همچنين با عنايت به گزارش هاى 
رسيده به حوزه دادستانى در خصوص افزايش قيمت بى ضابطه 
و نيز بروز نارضايتى هــاى مردمى در خصوص عدم نظارت بر 
قيمت اين فرآورده گوشتى در مشهد مقدس، با توجه به وظايف 
ذاتى آن ســازمان در زمينه نظارت وپيگيرى موضوع، عاملان 

نابسامانى بازار مرغ را شناسايى كنند. 
دادســتان مشهد همچنين از سازمان صمت خواست تا ضمن 
اتخاذ تدابير لازم و شايسته در اين زمينه، با قيد فوريت نسبت 
به كنترل قيمت گوشت مرغ در سطح بازارهاى استان اقدام و 
گزارش اقدامات صورت گرفته توسط كارشناسان آن سازمان به 

حوزه دادستانى ارسال شود.

 با كوتاهى مديران برخورد خواهد شد
در حالى كه رونوشت اين دستور به ديگر دستگاه هاى متولى 
مانند استاندارى، جهاد كشاورزى، دامپزشكى استان نيز ارسال 
شد، قاضى صادقى دادستان مشهد در ادامه هم تذكر شديدى 
به مديرانى داد كه در انجام وظيفه كوتاهى كنند و در ادامه اين 
دستور قضايى  عنوان كرد: لازم به ذكر است در صورت كوتاهى 
مديــران در انجام وظايف محوله وفق قوانين و مقررات برخورد 

مقتضى صورت خواهد پذيرفت.

فارس: رئيس پايگاه پنجم پليس آگاهــى تهران بزرگ از تلاش 
براى دستگيرى دو جاعل كه با سوء استفاده از نام و عنوان سازمان 
حج و زيارت، اداره اوقاف و امور خيريه و عناوين مشــابه اقدام به 
كلاهبردارى مى كردند؛ خبر داد.  سرهنگ كارآگاه خيراالله دولتخواه 
بيان داشــت: جاعلان با غصب عناوين دولتى و... از شــهروندان 
كلاهبــردارى و پس از آن متوارى شــده اند. بر همين اســاس 
هماهنگى لازم براى انتشــار بدون پوشش تصوير متهمان جهت 
شناسايى مخفيگاه آن ها با بازپرس شعبه ششم دادسراى ناحيه 
10 تهران انجام شده است؛ لذا از شهروندانى كه موفق به شناسايى 
تصوير متهمان شــده و اطلاعاتى از مخفيگاه يا محل هاى تردد 
آن  ها دارند درخواست مى شود تا هرگونه اطلاعات خود را از طريق 
شماره تماس 63957778 در اختيار كارآگاهان پايگاه پنجم پليس 

آگاهى تهران بزرگ قرار دهند.

كلاهبردارى با عنوان 
مأمور سازمان حج و زيارت

 مجرمان را شناسايى كنيد

 سرقت يك كيلو زعفران از خانه نامزد 

ميزان: رئيس كلانترى 149 امامزاده حسن (ع) پايتخت از 
دستگيرى ســارقى خبر داد كه با جعل عنوان داديار دادسرا 
از خانه معلم جوان مقدار زيادى طلا و يك كيلو گرم زعفران 
سرقت كرده بود. سرگرد محمدرضا ملكوتى رئيس كلانترى 
149 امامزاده حســن (ع) در تشريح اين خبر اظهار داشت: 
اوايل آذرماه امسال، زن جوانى به همراه مادرش به كلانترى 
مراجعه كرد و مدعى شــد كه من معلم هستم و چند سال 
پيش بنا به دلايلى از همسرم جدا شدم. مدتى قبل از طريق 

يكى از همكارانم با مرد جوانى به نام بهروز آشــنا شــدم كه 
خود را داديار يكى از دادسرا هاى شهرستان هاى اطراف تهران 
معرفى كرده بود. شــاكى ادامه داد: ابتدا قرار بود اگر ســؤال 
حقوقى برايم پيش آمد با او تماس بگيرم و از او كمك بگيرم، 
اما بعد از مدتى ارتباط ما بيشتر شد تا جايى كه يك روز بهروز 
از من خواستگارى كرد. از آنجايى كه آدم موجهى بود پيشنهاد 
او را پذيرفتم و با او نامزد كردم، اما شــب گذشته (اوايل آذر 
ماه)وقتى به همراه مادرم به عروسى رفتيم بهروز به بهانه اى در 
خانه ماند. وقتى به خانه بازگشتيم متوجه شديم او ناپديد شده 
و هرچــه طلا و جواهر در خانه بود را به همراه يك كيلوگرم 
زعفران سرقت كرده و با خود برده است. سرگرد ملكوتى در 
ادامه افزود: با طرح اين شــكايت، پرونده اى با موضوع سرقت 
تشــكيل و تحقيقات گســترده اى در اين زمينه آغاز شد تا 
اينكه سرانجام مأموران كلانترى با شناسايى مخفيگاه مجرم 
صبح روز 25 آذر موفق شــدند وى را در عملياتى غافلگيرانه 
دستگير كنند. در جريان بازرسى بدنى مرد جوان، مقدارى از 

زعفران هاى سرقتى نيز در جيب او كشف شد. 

قاضى قلابى بازداشت شد

رئيس هيئت مديره 
انجمن تغذيه ايران:

شب يلدا هندوانه نخوريد

فارس: رئيس هيئت مديره انجمن تغذيه 
ايــران، نكاتــى را در خصــوص بايدها و 
نبايد هاى تغذيه اى در شب يلدا مطرح كرد.

ســيدضياءالدين مظهرى گفت:  متأسفانه 
افراد سودجو آجيل هاى گران و فاسد را به 
مردم عرضه مى كنند و اين در حالى اســت 
كه بيشتر دانه هاى روغنى در صورت فاسد 
شدن سم آفلاتوكسين خواهند داشت كه 
اين سم از طريق لمس كردن يا ديدن قابل 
تشخيص نيســت. اين متخصص تغذيه با 
اشــاره به اينكه برخى از فندق ها توســط 
سودجويان رنگ مى شوند كه كهنگى آن ها 
مشخص نباشد، گفت:  ســم آفلاتوكسين 
ســرطان زا اســت. وى همچنين در ادامه 
گفت: استفاده از تخمه هاى خربزه و هندوانه 
كه در شــب يلدا مناسب است ولى مصرف 
هندوانه چندان توصيه نمى شود و علاوه بر 
ســردى، به دليل اينكه اين ميوه از ماه هاى 
قبل نگهدارى شده بهتر است مصرف نشود 
و جايگزيــن آن از ميوه هاى فصل همچون 

نارنگى، ليمو و پرتقال استفاده شود.
اين متخصص تغذيــه گفت: مصرف انار به 
دليل اينكه آنتى اكسيدان زيادى دارد، ميوه 

مناسبى براى اين شب به شمار مى رود.

نتايج يك بررسى جديد 
نشان مى دهد

بسيارى از دانش آموزان 
در انگليس گرسنه هستند

فارس: نتايج يك بررسى تازه  نشان مى دهد، 
بسيارى از دانش آموزان در انگليس گرسنه 
هستند و پوشش مناسب ندارند. به گزارش 
گارديــن، اتحاديه اروپــا مى گويد: مدارس 
با كاهــش بودجه و افزايش فقــر در بين 

دانش آموزان مواجه هستند. 
بيش از 50 درصد معلمان در اين پژوهش 
گفته انــد، دانش آمــوزان خــود را بيش از 
سه ســال اســت كه گرســنه مى بينند؛ 
آن ها در شــرايط مالى خوبى قــرار ندارند 
و خانواده هايشــان با فقر دست و پنجه نرم 
مى كنند. يافته هــاى اتحاديه ملى آموزش، 
يك تصويــر مخــرب از فقر روزمــره در 
مدارس را نشان مى دهد؛ معلمان مى گويند 
فقدان غذا، مســكن و لباس هاى نامناسب 
دانش آموزان شرايط تحصيل را هر روز بدتر 
از قبل مى كند. معلمان مى گويند: كاهش 
بودجه مدارس شــرايط مالى دانش آموزان 
را آسيب پذيرتر كرده است. گاردين فقر در 
انگليس را نه تنها تكان دهنده، بلكه شرم آور 

خوانده است.

رئيس جامعه هتلداران 
مطرح كرد

كاهش 10 درصدى مشتريان 
هتل هاى كشور

ايسنا: رئيس جامعه هتلداران ايران از كاهش 
10 درصدى مشــتريان هتل هاى كشــور از 
ابتداى ســال تــا كنون خبر داد. جمشــيد 
حمــزه زاده به آمــارى كه ســازمان ميراث 
فرهنگى، صنايع دســتى و گردشگرى از 7 
ماه نخست امســال منتشر كرده و از سفر 4 
ميليون و 739 هزار و 413 تبعه خارجى به 
ايران خبر داده و بيش از 50 درصد رشــدى 
كه به گفته رئيس اين سازمان حاصل شده 
است، اشاره كرد و گفت: بررسى ها و گزارش 
هتل ها نشــان مى دهد آمار اقامت از ابتداى 
ســال تا كنون در قياس با مدت زمان مشابه 
سال گذشته 10 درصد كاهش داشته است. 

سال 96 هم به نسبت سال 95 همين ميزان 
كاهــش اقامت را تجربه كرديــم. وى يادآور 
شد :در شهرى مثل مشهد حضور مسافران 
عراقى سبب شده ضريب اشغال در هتل هاى 
اطراف حرم امام رضا (ع) بالا رود، اتفاقى كه 
در شــهر قم نيز رخ داده است، اما سفر آن ها 
در خوزستان اثر مثبتى نداشته است، چون 
بيشــتر عراقى هايى كه از مرزهاى شلمچه 
و چذابه به خــاك ايران و خوزســتان وارد 
مى شــوند، ماندگارى كوتاه مدتــى دارند كه 
در بيشــتر مواقع به كمتر از يك روز كامل 

مى رسد.

احتمال ادغام واحدهاى كوچك علمى كاربردى و پيام نور مهر:وزير علوم گفت: براساس طرح ساماندهى مراكز آموزشى احتمال ادغام واحدهاى كوچك در واحدهاى بزرگ دانشگاه هاى 
علمــى كاربــردى و پيــام نور وجود دارد. منصور غلامى گفت: براســاس اين طرح اگر ضــرورت ايجاب كند، ادغام به اين معنى كه چند واحد كوچك در كنار هم قــرار گيرند، صورت مى گيرد. وى افزود: 

همچنين برخى واحدهاى پيام نور و علمى كاربردى ممكن است به دليل كاهش جمعيت دانشجويى از برخى شهرهاى كوچك به مراكز بزرگ تر مهاجرت كنند.

غيبت سكانداران 
فرهنگى در 

فضاى مجازى 
و فضايى خالى 
كه بايد توسط 
آن ها پر شود 

موجب افزايش 
انحراف هاى 

فرهنگى در فضاى 
مجازى مى شود

بــــــــرش

مراقب باشيم سردى عصر اطلاعات جايگزين گرماى خانه ها نشود

يلداى شيرين، بدون فضاى مجازى 
 جامعه/ اعظم طيرانى  «يلدا»؛ آخرين 
شــب پاييز و نخستين شــب زمستان از 
ديرباز تا پيش از ظهور شبكه هاى مجازى 
محمل و محفل همنشــينى خانواده ها و 
اقوام ايرانى در نقاط مختلف اين سرزمين 

پهناور بوده است. 
امــروزه اما فضاى گرم يلــدا جايش را به 
فضاى مجازى و شبكه هاى اجتماعى داده 
و به ابزارى براى فخر فروشى ظواهر زندگى 
و به فرصتى براى به  رخ كشيدن آن تبديل 
شده است. حال پرسش آن است كه براى 
باز آفرينى يلدا و دور نگاه داشــتن جامعه 
از آســيب هاى عصر رســانه هايى كه به 
ظاهر اجتماعى اند اما به ابزارى براى ترويج 

فردگرايى بدل شده اند چه بايد كرد؟  

 بالاتر از سياهى رنگى هست
 امير محمود حريرچى؛ جامعه شــناس و 
استاد دانشــگاه مى گويد: يلدا مانند همه 
ســنت هاى ايرانــى انگيزه اى براى شــاد 
زيستن ، در كنار هم بودن و اميدوار بودن 
به آينده بهتر (پايان شب سيه سپيد است) 
است و بر خلاف آنچه كه مى گويند، بالاتر 
از ســياهى رنگى نيست، اين سنت نشان 
مى دهد كه بالاتر از سياهى، سپيدى است 
و اين اميد هميشه در دل ايرانيان شعله ور 
بوده و اين سنت از بين هزاره ها همچنان در 

اين مرز پرگوهر دوام آورده است.

 انزوا و تنهايى ارمغان فضاى مجازى 
دكتــر حريرچى با بيــان اينكه در فضاى 
مجــازى انســان ها روز بــه روز تنها تر و 
منزوى تر مى شــوند، مى گويــد: مردم با 
برگزارى هر چه ساده تر و صميمى تر اين 
مراسم ضمن آنكه بيشتر از احوال يكديگر 
با خبر مى شوند ، فرصتى پيدا مى كنند تا از 
مشكلات يكديگر با خبر شده و به چگونگى 

گره گشايى از كار يكديگر بينديشند.

 نيازمندى به لايك  !
وى ادامه مى دهد: طى سال هاى اخير برخى 
افراد به بهانه مدرن بودن از يكديگر فاصله 

گرفته و هرچه بيشتر وقت خود را در دنياى 
مجــازى مى گذرانند، بيش از پيش تنهاتر 
مى شوند و در واقع به انسان هاى افسرده اى 
تبديل خواهند شد كه بيش از آنكه به توجه 
و محبت يكديگر نياز داشته باشند، نيازمند 
لايك هاى يكديگر مى شــوند، تا جايى كه 
حتى در روابط و ارتباطات خانوادگى نيز از 
فضاى مجازى استفاده مى كنند و به جاى 
گفــت و گوى چهره به چهــره در فضايى 
مجازى براى هم پيام مى گذارند و يكديگر 

را تاييد و يا نقد مى كنند. 

 دورى از تنهايى مسخ كننده 
وى يادآور مى شــود: در قــرن حاضر كه 
متعاقــب ارتباطات، عصــر اطلاعات لقب 
گرفته بر افزايش سواد عاطفى، مهارت هاى 
زندگــى و روابط انســانى به شــيوه هاى 
گوناگون تاكيد و آموزش داده مى شــود تا 
جايى كه هــوش هيجانى را رمز موفقيت 
افراد مى دانند و بهره هوشى به حاشيه رانده 
شده است. دكتر حريرچى توصيه مى كند: 
بياييم براى رشــد فردى خود و  دورى از 
تنهايى مسخ كننده اى كه دچارش شده ايم 
و بازيافت آرامش از دســت رفته به عنوان 
مابه ازاى كسب آسايشى بى حد و حدود 
كه مادام به دنبالش بايد بدويم، سنت هاى 
ارزشمند ملى مان چون گردهمايى ساده و 
بى آلايش شب يلدا را پاس بداريم و آنرا به 

اسارت دنياى مجازى در نياوريم.

 تأثيـــر مثبت فضاى مجازى بر 
طرحواره يلدا

اما اصغر مهاجرى؛ جامعه شناس و استاد 
دانشــگاه با نگاهى ديگر از تعامل فضاى 
مجازى و يلــدا مى گويد و ضمن اشــاره 
بــه يافته هاى يك پژوهش كه بر اســاس 
نگرش هاى جامعه شناســى در سال 80 
با تأكيد بر زمان اســتفاده از شبكه هاى 
اجتماعى در كشــور انجام شــده است، 
مى گويد: فضاى مجــازى تأثير مثبتى در 
برگزارى مراسمى نظير شب يلدا دارد و در 
صورتى كه سكانداران فرهنگى ما بتوانند 
از پتانســيل هاى اين حوزه آنگونه كه بايد 
اســتفاده كنند اين فضا مى تواند علاوه بر 
تحكيم نظام ارزشــى مراسم اين شب در 
افزايش صميميــت و كاهش هزينه ها نيز 
تاثيرگذار باشد. دكتر مهاجرى با اشاره به 
تجربه برگزارى مراسم اينترنتى شب يلدا 
در پاييز سال 1380 كه در يكى از تالارهاى 
بزرگ شهر به صورت عمومى(در قالب يك 
طرح پژوهشى) برگزار شد ادامه مى دهد: 
بررســى هاى انجام شده نشــان مى دهد؛ 
پتانسيل هاى موجود در شبكه هاى مجازى 
مى تواند زمينه بــه روز كردن يك فضاى 
فرهنگى را كه در دل نظام سنتى و تاريخى 

ما رويش يافته است فراهم كند.

 طرحواره تعديل و كاستن سختى ها
اين پژوهشــگر اجتماعى ادامه مى دهد: 
ايرانيان در نظام تاريخى خود طرحواره اى 
فرهنگى را بــا هدف تعديل و كاســتن 
سختى ها و دشوارى هاى زندگى جمعى 
طراحى كرده اند كه از چله نخســت آغاز 
مى شود و با زنجيره هاى متعدد شب چله، 
چهارشنبه سورى و عيد نوروز به يكديگر 
متصل و نهايتاً در مراســم سيزده كامل 
مى شــود كه البته در گذر زمان به دليل 
ناخالصى هاى فرهنگى و به دليل چشم و 
همچشمى ها و... نه تنها تغيير شكل يافته 
بلكه دشــوار هم شــده و اكنون به دليل 

اقتصادى  شرايط ســخت 
كشور بسيارى از خانواده ها 
را با مشــكل مواجه كرده 

است.
غافل از اينكــه مى توان با 
مجازى  فضاى  از  استفاده 
اين  فرهنگــى  ظرفيــت 
و  پررنگ تــر  را  مراســم 
از دشوارى هاى  بســيارى 
نامناســب بــا نظامــواره 
يلدا  مراسم شب  فرهنگى 
را آگاهانه تعديل كرد و با 
اشتراك گذارى هاى متعدد 

طعم شيرين سادگى و باهم 
بودن اين مناســك را به كام همه شيرين 

كرد. 
دكتر مهاجرى با انتقاد از غيبت سكانداران 
عرصــه فرهنگى در شــبكه هاى مجازى 
مى گويد: نبود اين افراد در فضاى مجازى و 
فضاى خالى اى كه بايد توسط آن ها پرشود 
موجب افزايــش انحراف هاى فرهنگى در 
فضاى مجازى مى شود و مى تواند موجب 
افزايش دشوارى هاى زندگى، خواسته هاى 
غير منطقى و چشم و همچشمى ها شود 
كه در نهايت هزينه هاى خانواده ها را دچار 
مشــكل خواهد كرد و در واقع اين شــب 
رويايى را به شــبى ســخت همراه با آه و 
حسرت براى بسيارى از خانواده هاى ايرانى 

تبديل مى كند.



w w w . q u d s o n l i n e . i r
پنجشنبه  29  آذر 1397  12 ربیع الثانی 1440  20 دسامبر 2018  سال سی و دوم  شماره 8858    

میهن روزنامـه صبـح ایـران

یک نماینده مجلس: مســئولان گفتند هیچ مدرســه نفتی در کشــور وجود ندارد! تهران-فارس: عضو کمیســیون آموزش و تحقیقات مجلس شــورای اســامی گفت: مسئولان وزارت 
آموزش وپرورش قول داده بودند تا پایان سال گذشته سیستم گرمایشی تمام مدارس کشور را به سیستم شوفاژی تبدیل کنند. حجت الاسام علیرضا سلیمی افزود: با شنیدن خبر حادثه آتش سوزی 
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تشکیل کمیته نظارت برای جرایم تسهیلات بانکی
اردبیل-قدس: عضو هیئت رئیســـــه 
اتــاق ایران گفت: بر اســاس تصمیمی 
که شــورای گفت و گوی دولت و بخش 
خصوصی گرفته اســت در اســتان ها 
کمیته نظارت بر نحوه محاسبه سود و 
جرایم تسهیلات بانکی تشکیل شده و در 

این زمینه نظارت ها تقویت خواهد شد.
حســین پیرموذن در اردبیل اظهار کرد: بر اســاس بند »و« تبصره 16 تا پایان 
امسال این کمیته ها فعال خواهد بود تا در استان ها بر نحوه محاسبه سود و جرایم 
تسهیلات پرداخت شده به سرمایه گذاران و فعالان بخش خصوصی به صورت دقیق 

نظارت شود.
وی خاطرنشان کرد: با توجه به اعتراضی که اکثر سرمایه گذاران و فعالان بخش 
خصوصی از نحوه محاسبه ســود و جرایم بانکی داشتند این کمیته را تشکیل 
دادیم تا هر چه سریع تر به صورت دقیق به شکایت ها و گله مندی بخش خصوصی 

رسیدگی و نظر نهایی در این زمینه اعلام شود.
وی افزود: در اســتان اردبیل نیز بیشترین پرونده های ارجاعی به کمیته حمایت 
قضائی در ارتباط با گله مندی بخش خصوصی از نحوه محاســبه سود و جرایم 
بانکی است که با همکاری معاون دادگستری استان و دادستان اردبیل پرونده ها 
در این زمینه به کارشناس رسمی دادگستری ارجاع داده می شود تا در این زمینه 

تصمیم گیری نهایی انجام شود.

تجاوز جنسی در مدرسه عالی شهر بوشهر صحت ندارد
بوشهر- قدس: به تازگی شایعه ای در 
فضای مجازی مبنی بــر تجاوز به یک 
دانش آموز در مدرسه ای در شهر جدید 
عالی شــهر از توابع شهرستان بوشهر 
منتشرشــده اســت که روابط عمومی 
آموزش وپرورش با صدور اطلاعیه ای این 

خبر را تکذیب کرد.
روابط عمومی آموزش وپرورش بوشــهر اعلام کرد: مطلب پخش شده در فضای 
مجازی مبنی بر تجاوز جنسی به دانش آموزی در عالی شهر این شهرستان صحت 

ندارد.
روابط عمومی آموزش وپرورش شهرســتان بوشــهر روز چهارشــنبه با صدور 
اطلاعیه ای بیان کرد: در پی شایعه منتشرشده در برخی رسانه های مجازی مبنی 
بر تجاوز به یک دانش آموز دریکی از مدارس عالی شهر، تیم های بازرسی اداره کل 

آموزش وپرورش و شهرستان بوشهر برای بررسی میدانی اعزام شدند. 
در این اطلاعیه آمده است: بر اساس بررسی ها فرد متشاکی معلم نبوده و از نیروی 
آموزش وپرورش نیست و رویداد مورد ادعا در محیط مدرسه اتفاق نیفتاده است. 
بر اســاس این اطلاعیه، با توجه به خدشــه دار شدن حیثیت جامعه فرهنگیان 
شهرستان بوشــهر نظر به انتشار پیام های دروغین توســط برخی افراد پرونده 
شــکایت از منتشرکنندگان این خبر به زودی توسط آموزش وپرورش شهرستان 

و استان بوشهر تشکیل و به مراجع قضایی ارسال می شود. 

بازگشایی راه ارتباطی 80 روستای کردستان
سنندج – قدس: رئیس مرکز مدیریت 
راه های اداره کل راهداری و حمل ونقل 
جاده ای کردستان گفت: با تلاش بی وقفه 
راهداران، راه ارتباطی 80 روستای استان 
که به خاطر بارش سنگین برف مسدود 

شده بود، بازگشایی شد.
دانش زندی اظهار داشــت: راه ارتباطی 

100 روستا در این استان مسدود شده بود.
وی افزود: در حال حاضر تنها راه ارتباطی 20 روستا در شهرستان های کامیاران، 
سنندج و دیواندره مسدود اســت که راهداران در تلاش برای بازگشایی راه این 

روستاها هستند.
زندی تأکید کرد: هم اکنون تردد در تمام مســیرهای ارتباطی بین شهری در این 
استان بدون مشکل در جریان است اما همراه داشتن زنجیر چرخ و سایر ملزومات 

سفر در زمستان از سوی رانندگان وسایل نقلیه ضروری است. 

گسترش قلمرو حفاظت شده یوز آسیایی
محیط زیســت  مدیرکل  قدس-یزد: 
استان یزد از تلاش برای گسترش قلمرو 
حفاظت شده یوز آسیایی در شهرستان 

بهاباد خبر داد.
نیره پورملایــی در بازدیــد از مناطق 
حفاظت شده شهرســتان بهاباد و دیدار 
با فرماندار این شهرستان اظهار داشت: 
بهاباد یکی از اصلی ترین زیستگاه های یوز آسیایی است و تلاش های جدی در این 

شهرستان برای حفاظت ازاین گونه مهم و ارزشمند انجام شده است.
وی با اشــاره به ارتقای منطقه شــکارممنوع »کم کی« بیان کرد: این منطقه به 
پناهگاه حیات وحش ارتقا پیداکرده و مشمول قوانین پناهگاه های حیات وحش 
اســت. پورملایی ادامه داد: تلاش ما این است که مناطق بیشتری در شهرستان 
بهاباد تحت حفاظت محیط زیست قرار گیرد تا از این طریق بتوانیم درواقع قلمرو 

یوز آسیایی را گسترش دهیم.
پورملایی اظهار امیــدواری کرد: بتوانیم به رغم کمبودها و نقایصی که به لحاظ 
امکانات، تجهیزات و نیرو وجود دارد، شــرایط مناسب محیط زیست را در بهاباد 

همچنان حفظ کنیم.

پساب بندرعباس به دریا می ریزد 
بندرعباس-قدس: سرپرســت مرکز 
هر  گفت:  خلیج فارس  اقیانوس شناسی 
ثانیه 1۵00 لیتر فاضلاب و پساب آلوده 

بندرعباس به دریا می ریزد.
صمد حمزه ای افزود: بر طبق پایش ها و 
کارهای علمی صورت گرفته، میزان ورود 
فاضلاب و پساب آلوده به دریا ۷00 لیتر 

در ثانیه نیست و مقدار واقعی آن بین 1200 تا 1۵00 لیتر بر ثانیه است.
 وی افزود: در بســیاری از جاها مباحث غیر کارشناســی مطرح می شود و اعلام 
می کنند که پساب کل خلیج فارس را آلوده می کند، درحالی که چنین اتفاقی با 

توجه به وسعت و عمق خلیج فارس هیچ گاه رخ نخواهد داد.
 حمزه ای اظهار داشــت: اثرات این پســاب به علت ماندگاری بالا تنها در ساحل 

بندرعباس خود را نشان خواهد داد و در آینده مشکلاتی را ایجاد می کند.
 وی بــه موضوع تصفیه فاضلاب اشــاره کرد و گفت: در ایــن زمینه با توجه به 
شاخص های موجود تا رسیدن به وضعیت استاندارد، فاصله زیادی وجود دارد و 

هنوز به وضعیت نرمال نرسیده ایم.

 جاده کرج - چالوس 30 آذر یک طرفه می شود
کرج- ایرنا - کارشناس کنترل ترافیک 
پلیس راه البرز اعلام کرد که از ساعت 14 
روز جمعه 30 آذرماه تا ساعت 24 همان 
روز تردد وسایل نقلیه از کرج به سمت 

مرزن آباد ممنوع است.
ســروان مســعود خان جانــی افزود: 
همچنین تردد وســایل نقلیه از ساعت 
1۷روز جمعه الی ســاعت 24 همان روز از مرزن آباد به ســمت کرج یک طرفه 

خواهد بود. 
کارشناس کنترل ترافیک پلیس راه البرز خاطرنشان کرد: تردد انواع تریلر، کامیون 

و کامیونت روز جمعه هفته جاری در این محور ممنوع است. 
وی گفت: ممنوعیت تردد موتورسیکلت نیز تا پایان محدودیت ترافیکی در جاده 

کرج - چالوس و بالعکس ادامه دارد. 
خان جانی افزود: با توجه به فصل زمستان و ناپایداری هوا، رانندگانی که قصد تردد 

در محورهای کوهستانی دارند، تجهیزات ایمنی به همراه داشته باشند. 

مشکلات درمانی مرهم می شود؟

گیلان، در انتظار احداث بیمارستان جدید فلات ایران ناآرام شده است

کرمان-قدس: معاون وزیر راه و شهرسازی 
و رئیس مرکز تحقیقات مسکن و ساختمان 
کشــور اظهار کــرد: فلات ایــران ازلحاظ 
تکتونیکی ناآرام شده اســت و با فوجی از 
زلزله ها مواجه هستیم. محمد شکرچی زاده 
در هشــتمین کنفرانس ملی سازه و زلزله 
در کرمانشــاه افزود: تعداد یک هزار و100 
دستگاه شتاب نگاری در کشــور داریم که 
رکوردهای ثبت شده توســط آن ها حدود 
13 هزار اســت. وی با اشــاره به سه زلزله 
10 آذرماه ســال قبل با بزرگی بالای شش 
ریشتر، بیان کرد: کرمانشاه یک استان ناآرام 

است و امکان زلزله های شدید را دارد.

درخشش هرمزگان 
در جشنواره جوان خوارزمی

بندرعباس-قــدس: دانش آمـــــوزان 
هرمزگانی برای نخســتین بار در کشور دو 
مقام جشــنواره جوان خوارزمی را به دست 
آوردند. مدیرکل آموزش وپرورش هرمزگان 
با اعــلام این خبر گفــت: امین صمدی از 
بندرعباس مقام دوم رشــته ادبیات فارسی 
و علیرضــا صالحــی و محمد ســالاری از 
»سیریک« مقام سوم رشته علوم اجتماعی 
این جشــنواره را از آن خود کردند.  موسی 
دادی زاده افزود: هشت هزار طرح از سراسر 
کشور به این جشنواره ارسال شد که از این 

تعداد 31 طرح به مرحله نهایی راه یافت. 
وی اظهار کرد: طرح دانش آموزان هرمزگانی 
در این جشنواره پس از عبور از پنج مرحله 
مختلف داوری برای نخســتین بار برگزیده 

شد و در جایگاه چهارم قرار گرفت. 

شهرستان خاش صاحب 
سینما  می شود 

زاهدان-ایســنا: رئیس اداره فرهنگ و 
ارشاد اسلامی شهرســتان خاش گفت: تا 
اســفندماه امسال سینما در این شهرستان 
راه اندازی می شــود. تیمور کرد زابلی افزود: 
در نشســت مســئولان و کارشناسان و با 
حمایت های فرمانداری و شوراها و همکاری 
شهرداری و دســتگاه های فرهنگی تلاش 
می کنیم این نیاز مردم شهرســتان تأمین 
شود.  وی اظهار کرد: جلسه کمیسیون ماده 
پنج ســینما در خاش برگزار و کار بررسی 
محیط و مجتمــع و امکانات و تأیید مکان 
جهت راه اندازی سینما تفتان خاش با حضور 
کیخا مسئول انجمن سینمایی استان انجام 
و از تلاش های مســئولان و کارشناســان 
ارشاد به لحاظ فراهم کردن زمینه و فضایی 
مناسب جهت راه اندازی سینما قدردانی شد. 

ضرورت تقویت ناوگان 
حمل ونقل عمومی رشت

قدس- رشــت: رئیس شــورای اسلامی 
شــهر رشــت اظهار کرد: کمک به نوسازی 
تاکســیرانی از مصوبــات معطل شوراســت 
و شــهرداری به واســطه تغییرات مدیریتی 
نتوانسته این مصوبه را اجرا کند. امیرحسین 
علوی با بیان اینکه امیدواریم زودتر بتوانیم با 
کمک مسئولان تاکسیرانی را نوسازی کرده 
و این نــاوگان را از فرســودگی خارج کنیم 
افزود: امیدواریــم مطالعات فاز اول تراموا نیز 
انجام شــود و جزو افتخارات شــورای پنجم 
ثبت شــود. وی ادامــه داد: باوجود ترافیک 
سنگین شهر و فرســودگی ناوگان و دخالت 
راننده های غیررسمی، نتوانستیم به رانندگان 
تاکسی به خوبی خدمات دهیم. رئیس شورای 
رشت مشــکل ترافیک را همچنان مهم ترین 
مشکل رشــت عنوان کرد و ادامه داد: تعداد 
دوربین های ترافیکی سطح شهر کم است و 
امیدواریم با قرارداد جدید فیبر نوری و افزایش 
تعداد دوربین های ترافیکی، هرچه زودتر شاهد 
افزایش نظم ترافیکی و کاهش تخلفات باشیم. 

گزارش خبری

 مردم همدان هم از افزایش قیمت ها گلایه می کنند

گرانی، زینت بخش سفره یلدا

 همدان/ حمید نصرتی قانعی   شــب یلدا بهانه ای اســت 
آشــنایان و اقوام گرد هم جمع شــوند و دیداری تازه کنند اما 
امســال به دلیل افزایش لجام گســیخته قیمت ها بسیاری از 
شــهروندان کاسه وای چه کنم به دســت گرفته و دنبال این 
هستند کدام مغازه آجیل و میوه فصل باکیفیت و قیمت مناسب 

عرضه می کند.
 امســال گرانی یلدا به تاریکی و بلندای این شــب دامن زده 
درحالی که مردم همدان در سابقه ذهنی خود سراغ ندارند آجیل 
چهارمغز را به کیلویی 2۷0 هزار تومان خریده باشند، بگذریم 

که انار ساوه کیلویی 10 هزار تومان جولان می دهد.
امسال گرانی شب یلدا موجب شده تا مردم به تنقلات ارزان تر و 
جایگزین مانند کشمش، گندم ، برنج و شاهدانه برای سفره شب 

یلدا روی بیاورند.

 نبود نظارت 
 حسین مسرور شهروندی که در حال خرید مقدار کمی آجیل 
از بازار همدان است به خبرنگار قدس گفت: سن و سالی از من 
گذشته و اگر ناچار نبودم برای خوشحالی نوه ها هم این خرید 

را انجام نمی دادم. 
وی می گویــد: قدیــم در همدان این طوری شــب یلدا برگزار 
نمی کردنــد. کدبانو های خانه از تابســتان تدارک شــب یلدا 

می دیدند تخم هندوانه، خربزه و طالبی دور نمی ریختند خشک 
و بو می دادند. افزون بر آن انگورها ازجمله شــانی، کشمشی و 
فخری را شــهریور ســایه و آفتاب می کردند و مویز برای خانه 
تأمین می شــد. وی عنوان می کند: درخت توت و سنجد هم 
در همدان فراوان بود و این ها تنقلات شب یلدا بود البته گندم 
بوداده و شــاه دانه هــم بود و لذا هیچ شــخصی آجیل گران 
نمی خرید آن موقع شب یلدا صفایی داشت که مردم برای دیدن 
همدیگر دورهم جمع می شدند نه چشم و هم چشمی که چی 
خریدند. وی بیان می کند: حتی از»شانی« نوعی انگورترش مزه 
به نام »شــیر شیره« هم درست می کردند که بین برف ها نگه 

می داشتند و بخشی از پذیرایی مهمانان در زمستان بود.

نظاره به جای نظارت
 مریم احمدی شهروندی دیگر هم که خرید شب یلدا را انجام 
داده اســت و از هزینه زیاد خرید کلی گلایه دارد، به خبرنگار 
قدس گفت: نظارتی در بازار نیست هندوانه، پسته و انار که دیگر 
از خارج نمی آید حتی بادام زمینی آجیل فروشــی ها هم ایرانی 
است پس چرا باید گران باشد وقتی از مسئولان می پرسیم چرا 
گران است بهانه کم شدن محصول را می آورند حالا این سؤال 
را چرا جواب نمی دهند که مگر مردم ایران چقدر در سال آجیل 
مصرف می کنند که یک دفعه شــب یلدا کمبود آجیل و میوه 
ایجاد می شــود و مردم با قیمت های عجیــب و غریب در بازار 

مواجه می شوند؟
وی افزود: مشــخص اســت بازار برای این وقت از سال کیسه 
دوخته اســت تا حداکثر استفاده را ببرد هرسال همین بازی را 

سر مردم درمی آورند و مسئولان هم نظاره می کنند.
وی می گوید: جای این سؤال هرسال مطرح است که چرا برای 
شب یلدا یا شــب عید برنامه ریزی نمی کنند تا مردم این همه 
مشکل نداشــته باشــند و اجناس باکیفیت و قیمت مناسب 

دریافت کنند؟
وی ابراز می کند: در حال حاضر قیمت یک دانه پســته باقیمت 

یک نان سنگک هم تراز شده است.
وی می گوید: چرا انار ساوه و هندوانه میناب و پسته کرمان باید 
گران باشد مگر درخت پسته و انار را هم زمان با گران شدن دلار 

کاشتند و همان زمان هم بار داده است که گران است؟
وی ادامه می دهد: در حال حاضر نظارت کردن جای خود را به 

نظاره کردن داده است.

نظارت بر بازار
علیرضا شمس رئیس اتحادیه میوه و تره بار همدان درباره نظارت 
بــر بازار توضیح می دهد: از چنــد روز قبل هم نظارت افزایش 
دادیم به اصناف هم هشدار دادیم که با سود قانونی بین 1۵ تا 

3۵ درصد و بر مبنای فاکتور خرید میوه ها را بفروشند.
وی ابراز می کند: اگر با تخلفی مواجه شــویم ابتدا تذکر و بعد 
به صورت قانونی برخورد می کنیم و در این رابطه بازرس مستقر 

و قاضی ناظر تعزیرات در بازار همدان مستقر شده است.

توافق برای قیمتی مناسب
رئیس اتحادیه قنادان و آجیل فروشــان همدان هم به خبرنگار 
روزنامه قدس اظهار کرد: مغازه به مغازه هم خودم در بازار رصد 
کردم که قیمت ها منطقی و طبق ملاک های صنف باشد امسال 
بخشی از گرانی آجیل به سرمازدگی و گرما زدگی تولید برخی 
از محصولات باغی تأمین کننده آجیل و بخش دیگر آن هم به 

صادرات مربوط است.
محمــد ارغوان افزود: اکنون آجیل چهارمغز باکیفیت شــامل 
)پسته، بادام هندی، فندق و بادام درختی ایرانی باید 160 هزار 
تومان در بازار قیمت داشته باشد. البته آجیل شب یلدا 10 نوع 
است که به تناسب و مذاق مردم خرید ها متفاوت است و امکان 
دارد قیمت ها هم تغییر کند و یا نوع یکی از آجیل ها بیشتر شود. 
وی بیان کرد: البته تلاش شــده تا با توافق اصناف قیمتی زیر 
21 هزار تومان به ازای یک کیلو شیرینی زبان لحاظ و در بازار 

عرضه شود.

اورژانس 
بیمارستان حشمت 
که 17 سال قبل 
شروع و نیمه کاره 
رهاشده بود، 
مجدداً در دستور 
کار قرار گرفته 
است

بــــــــرش

 رشت / قد   س  استان گیلان سال هاست 
که از نداشــتن یک بیمارستان جامع رنج 
می برد و علی رغم گردشگر پذیر بودن این 

استان توجهی به این مسئله نشده است. 
کمبود امکانات بهداشتی و عمر بالای مراکز 
خدمات درمانی در این استان تاکنون مورد 
انتقاد بسیاری از مسئولان ازجمله نماینده 
ولی فقیه در گیلان و امام جمعه رشت بوده 
اســت و تاکنون بارها در خطبه های نماز 
جمعه از مسئولان خواسته شده است که 

به این موضوع توجهی جدی شود.
آیــت الله فلاحتی حتــی در آخرین نماز 
جمعه مرکز اســتان بار دیگر این موضوع 
را مورد خطاب قرار داد و با اشــاره به سفر 
معــاون وزیر بهداشــت به 
گیلان اظهار کرد: ایشان در 
بازدید از مراکز درمانی استان 
اذعان کرد که بســیاری از 
و  گیلان  بیمارســتان های 
رشــت در تراز مــردم این 
استان نیست و از بسیاری از 
استان های دیگر عقب مانده تر 

است.
وی بر تقویت بیمارستان های 
دولتــی گیلان تأکید کرد و 
یادآور شد: همه مردم توان 
رفتن به بیمارستان های خصوصی را ندارند 
و نیاز است بیمارستان های دولتی نوسازی 

و تجهیز شوند.

وضعیت نامطلوب
کمبود امکانات درمانی در اســتان گیلان 
موضوع پنهانی نیست زیرا معاون درمانی 
وزیر بهداشــت درمان و آموزش پزشکی 
در سفر اخیر و در حاشیه بازدید از مراکز 
درمانی آستانه اشرفیه به این موضوع اقرار 
کرد که متأســفانه زیرســاخت های ارائه 
خدمات درمانی در استان گیلان به خوبی 
رشد نکرده و بیماران و مردمان این استان 

از این لحاظ با مشکلاتی مواجه هستند.

قاســم جان بابایی با انتقــاد از وضعیت 
نامطلوب بیمارستان دولتی در مرکز استان 
گیلان گفت: یکی از الزامات استان گیلان 
ســاخت یک بیمارســتان دولتی تازه در 
رشت است زیرا بیمارستان دولتی موجود 
در رشت از لحاظ فضای فیزیکی و خدماتی 
بســیار فرسوده اســت که باید مسئولان 
استان و دانشــگاه علوم پزشکی فکری به 

حال آن کنند.

کمبود تخت و نیروی تخصصی
نماینده مردم آستانه اشــرفیه در مجلس 
شورای اسلامی بابیان اینکه بیمارستان ها و 
مراکز درمانی کشور هنوز با معضل قدیمی 
کمبود تخت هــای بیمارســتانی مواجه 
هســتند اظهار می کند: درست است که 
پس از اجرای طرح تحول سلامت حدود 
2۵ هــزار تخت بیمارســتانی بر مجموع 
تخت های مراکز درمانی کشور افزوده شده 
اســت اما بــا توجه به شــاخص افزایش 
جمعیت این نســبت باید همچنان ارتقا 

پیدا کند.
محمدحســین قربانــی می گویــد: برای 
موفقیت در مســیر تحقــق اهداف طرح 
تحول سلامت در کنار افزایش تخت های 
بیمارستانی، باید نسبت به تربیت و جذب 
نیروهای متخصص و کادر پزشــکی اقدام 
شــود در غیر این صــورت اجرای طرح با 

اختلال مواجه می شود.
وی بابیــان اینکه دولت در مســیر جذب 
پرستار و کادر پزشــکی محدودیت دارد 
یادآور می شود: یکی از این محدودیت های 
تأثیرگذار،  نبــود مجوزهای قانونی جهت 
جــذب نیروهای پرســتاری متخصص و 
کادر پزشکی حرفه ای برای مراکز درمانی 

و بیمارستان ها است.
قربانی کمبود امکانات در بیمارســتان ها 
را عاملی در راســتای عدم خدمت رسانی 
مطلوب دانســته و عنوان می کند: کمبود 
تخت  و نیروی متخصص از عوامل مهمی 

هســتند که در صورت عدم چاره اندیشی 
برای آن ها اختلالات زیادی در مسیر ارائه 

خدمات مطلوب به مردم ایجاد می شود.
وی تأکیــد می کند: مجموعــه دولت و 
وزارت بهداشت و درمان دو مقوله افزایش 
تخت های بیمارســتانی و جذب نیروهای 
متخصص به ویژه در حوزه پرستاری را باید 

در صدر برنامه های خود قرار دهند.

بهبود اورژانس بیمارستان ها
رئیس دانشــگاه علوم پزشکی گیلان نیز 
با اشــاره به این که زیرساخت های حوزه 
با  باوجود بیمارستان های  سلامت گیلان 
قدمت بالای 90 سال بسیار هزینه بر است، 
یادآورمی شود: استان گیلان سال هاست 
که از نداشــتن یک بیمارستان جامع رنج 
می برد و علی رغم گردشگر پذیر بودن این 

استان توجهی به این مسئله نشده است. 
دکتر شــاهرخ یوســف زاده چابک بیان 
می کند: بهبود فضای فیزیکی اورژانس های 
مراکز درمانی استان در کنار باز مهندسی 
فرایندها جهت بهبود ارائه خدمات درمانی 
در دســتور کار دانشگاه قرار دارد و در این 
خصوص بهبود اورژانس بیمارســتان های 
پورســینا، رازی، حشــمت و انزلــی در 

کوتاه مدت، مدنظر است. 

احداث بیمارستان جدید
یوسف زاده با اشــاره به راه اندازی مجدد 
برخی پروژه ها که از سال های قبل رهاشده 
بودند اذعان می کند: با توجه به پیش بینی 
منابع مالی پروژه ها بر مبنای فهرست بهای 
سال 93، تغییر قیمت ها، علی رغم پیشرفت 
حدود ۷0 درصدی پروژه ها، دانشگاه را با 

مشکلات فراوانی روبرو کرد.
وی بیان می کند: ان شــاءالله با ســاخت 
بیمارستان 400 تخت خوابی در لاکان و 
راه اندازی بیمارستان یک هزار تختخوابی 
جامع در استان، سطح دسترسی مردم به 

خدمات سلامت ارتقا خواهد یافت.

وی بابیان اینکه استقرار مجموعه فضاهای 
درمانی، آموزشی و فرهنگی دانشگاه علوم 
پزشــکی گیلان در یــک مجموعه 200 
هکتاری در سایت لاکان می تواند تحولی 
عظیــم در ایــن منطقه خــوش آب وهوا 
ایجاد کند ادامــه می دهد: در حال حاضر 
شهرستان رشــت یک هزار و 100 تخت 
فعــال بیمارســتانی دارد که در هشــت 
بیمارستان پراکنده اند. وی با اشاره به این 
موضوع که احداث یک بیمارســتان ۵00 
تخت خوابی برای مردم رشــت در برنامه 
کاری این دانشگاه قرار دارد بیان می کند: 
با احداث این بیمارستان هشت بیمارستان 
موجود که اغلب آن ها نیز فرسوده هستند، 

در یکجا تجمیع خواهند شد. 

احیای پروژه 17 ساله
بنا بر گفته رئیس دانشــگاه علوم پزشکی 
گیلان احیای پروژه اورژانس بیمارســتان 
حشــمت که 1۷ ســال قبل شــروع و 
نیمه کاره رهاشــده بود، مجدداً در دستور 

کار قرار گرفته است.
یوســف زاده با اشــاره به احیــای پروژه 
اورژانس بیمارستان حشمت که 1۷ سال 
قبل شروع و نیمه کاره رهاشده بود اظهار 
می کند: در این مدت توانســتیم با کمک 
کارشناسان و صاحب نظران دانشگاه گیلان 
با اصلاح نقشه ساختمان که مربوط به 20 
سال پیش بود و مقاوم سازی اسکلت فلزی 

آن، مجدداً این پروژه را فعال کنیم. 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی گیلان با اشاره 
به ترسیم نقشــه جامع درمان استان ابراز 
می کند: توسعه تخت های اورژانس و بهبود 
زیرساخت های بهداشتی درمانی در دستور 

کار دانشگاه قرار دارد. 
وی یــادآور می شــود: در حــال حاضر 
بیمارستان شهید انصاری رودسر با توجه 
به اینکه قدمت 1۵ ســاله دارد اما ازلحاظ 
فضای فیزیکی و زیرســاخت های درمانی 

نیازمند توجه است. 

وی گفــت: مجلــس اعتبــارات خوبــی را بــرای تبدیــل 
سیستم گرمایشی مدارس از نفتی به شوفاژ اختصاص 

داده بود.
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روزنامـه صبـح ايـرانسياست

ره پيك مطرح كرد: اذعان دولتى ها به بررسى مفصل FATF در شوراى نگهبان   مهر: رئيس پژوهشكده شوراى نگهبان گفت: در مورد لوايح چندگانه FATF و بويژه CFT برخى مسئولان طورى 
بيان كردند كه اين موضوع سريع و با بى دقتى بررسى شده است، اما يكى از نهادهايى كه بالاترين سطح بررسى را در مورد اين لايحه انجام داد، شوراى نگهبان بود. حتى مسئولان دولتى كه در جلسه شورا حضور 
يافتند، اعلام كردند با توجه به سؤال و جواب هايى كه در مورد اين لوايح در شورا انجام شده، در شورا در اين خصوص بررسى مفصلى انجام شده است. در مورد حق  شرط ها نيز بررسى هاى زيادى صورت گرفت.

جزئياتى از پشت پرده حضور نماينده سراوان در گمرك
مجلس زير تيغ

سياســت: نماينده ســراوان در ماجراى درگيرى با نيروى حراســت اداره گمرك 
ايران مى توانســت با سكوت يا عذرخواهى صورى به ماجرا خاتمه بدهد، اما ادعاهاى 
جنجالى اش مبنى بر اينكه علت اين درگيرى توهين به قوميت و مذهب بوده اســت 
و پس ازآن تلاشش براى استيضاح وزير اقتصاد (مسئول بالادست سازمان گمرك) و 
حمايت عجيب بخشــى از نمايندگان مجلس اين شبهه را مطرح مى كند كه آيا اين 
هياهو براى رد گم كردن مسائل ديگرى است؟ درازهى كه اولين دوره نمايندگى اش 
را تجربه مى كند، مدعى است براى پيگيرى مسائل حوزه انتخابيه و مردم منطقه اش 
با رئيس سازمان گمرك ملاقات داشته، اما ديروز جزئيات عجيبى از دليل حضور اين 

نماينده منتشر شد.
يك منبع آگاه در گفت وگــو با مهر گفت: آقاى درازهى همراه با آقاى حاجب كه در 
حوزه واردات خودرو فعال هستند، سوار بر خودروى لكسوز آبى، بدون هماهنگى قبلى 
به درب پاركينگ ساختمان شماره 2 گمرك مراجعه و قصد ورود به گمرك و ديدار با 
آقاى ميراشرفى، رئيس كل گمرك را داشتند. به هيچ وجه مدت زمان حضور اين نماينده 
در گمرك 45 دقيقه نبود؛ بلكه مشاهدات ما از دوربين هاى مداربسته گمرك حكايت 
از آن دارد كه از زمان رســيدن آقاى درازهى به درب پاركينگ ســاختمان گمرك تا 
زمانى كه گمرك را ترك كردند، به طوركلى 10 دقيقه به طول انجاميده اســت. آقاى 
درازهى در حالى قصد ورود به ساختمان گمرك را داشتند كه از قبل هيچ هماهنگى 
انجام نداده بودند و به همين دليل بود كه مأمور انتظامات از ورود وى به ســاختمان 
جلوگيرى كرد. از ســويى ديگر رئيس كل گمرك نيز در آن ساعت در گمرك حضور 
نداشــتند. اگر طبق گفته خود آقاى درازهى، از قبل هماهنگى اى صورت گرفته بود، 
قطعاً اطلاع داشتند كه رئيس كل گمرك در آن ساعت در گمرك حضور ندارند. اين 
نماينده براى تمديد پرونده ضمانت نامه آقاى حاجب قصد ملاقات با رئيس كل گمرك را 
داشته است». اما اين تمام ماجرا نبوده است. ساعات پايانى روز سه شنبه با انتشار فيلمى 
از جلســه غيرعلنى مجلس درباره كليپ نماينده سراوان اتفاقات و رفتارهاى عجيب 

نمايندگان وارد مرحله جديدى شد.
صبح سه شنبه مجلس در پى توهين نماينده سراوان به كارمند گمرك جلسه غيرعلنى 
تشــكيل مى دهد كه برخلاف آيين نامه داخلى مجلس يكــى از نمايندگان اقدام به 

تصويربردارى و انتشار محتوا و بحث هاى اين جلسه در فضاى مجازى كرد.
عجيب تر از انتشــار غيرقانونى اين فيلم توسط قانون گذاران، بحث هاى خارج از عرف 
برخى نمايندگان در جلسه است، محمد باسط درازهى نماينده سراوان كه در محوريت 
جلســه قرار دارد در پشــت تريبون خطاب به نمايندگان اعلام مى كند كه «اگر بنده 
كوتاه بيايم فردا نوبت شماست» در همين حين يكى از نمايندگان شنونده كه صداى 
آن در ويدئوى منتشرشده كاملاً واضح است مى گويد «اون هيئت رئيسه وطن فروش...» 

و جالب تر اينكه ديگر نماينده از لفظ «بى شعور» براى هيئت رئيسه استفاده مى كند!
اما اين پايان ماجرا نيست. على لاريجانى كه رياست جلسه را بر عهده دارد فارغ از اصل 
ماجرا پيگير منتشركننده ويدئوى توهين نماينده سراوان است و خواستار برخورد با 
آن مى شــود! روز گذشته با انتشار اين ويدئو، هيئت رئيسه به حراست مجلس دستور 

مى دهد كه نماينده فيلمبردار و منتشركننده را پيدا كند!

 مجلس در رأس امور است يا نمايندگان!؟
علاوه بر اين اعضاى هيئت رئيسه به صداوسيما تاختند! به طور نمونه مطهرى گفت: بنده 
شخصاً ملاحظه كردم كه صداوسيما رويكرد مناسبى نداشته است. گويا اراده اى براى 
تحقير مجلس در صداوسيما وجود دارد. اما عثمانى، نماينده اهل سنت مجلس در نطق 
ميان دستور خطاب به همكارانش گفت: «چرا وقتى به همكارمان بى حرمتى مى شود 
كل كشور را درگير مى كنيم اما وقتى چهار دانش آموز در آتش مى سوزند هيچ كجا آن را 
منعكس نمى كنيم. جوابش خيلى واضح است، چون فيلم فحاشى سبب مى شود دفعه 
بعد رأى نياورند، ولى جان چهار دانش آموز برايشان نان وآب نمى شود. يادمان نرود كه 
امام فرمودند مجلس در رأس امور است و نگفتند كه نمايندگان در رأس امور هستند.»
برخى منابع نيز درباره جلسه غيرعلنى روز سه شنبه و تصميمات آن نوشتند: «جلسه اى 
با حضور بيش از 30 نماينده به رياست پزشكيان تشكيل مى شود و خواستار استيضاح 
وزير يا استعفاى رئيس گمرك مى شــوند. در پايان جلسه، پس از دو ساعت بررسى 
مصوب مى شود ســه اقدام زير انجام شود: 1- رئيس كل گمرك به همراه نماينده به 
ســراوان برود و عذرخواهى كند. 2- كارمند حراست به كميته تخلفات معرفى شود. 

3- ارباب رجوع شناسايى و به دادگاه معرفى شود».

 سياست  وعده هاى امروز و فردا و متنوع اروپا 
همزمان با اجراى تحريم هاى آمريكا شائبه نفت 
در برابر غذا را در ميان تحليلگران داخلى مطرح 
كرده بود، اما وزارت خارجه چنين چيزى را رد 

كرده است.
بااين حــال روز گذشــته روزنامــه انگليســى 
فايننشال تايمز گزارش داد كه سوئيس در آستانه 
راه اندازى مكانيســمى اســت كه هدف آن مجاز 
كردن فروش غذا، دارو و كالاهاى پزشكى از طريق 

شركت هاى اين كشور است.
اين ادعا در حالى است كه همين چند روز پيش 
بهرام قاسمى، سخنگوى وزارت خارجه در نشست 
هفتگى خود درباره كانال مالى اروپا با ايران گفته 
بود: «اين ســازوكار تنها براى خريد داروها و غذا 
نيســت و مجموعه اى از مبادلات و همكارى هاى 
اقتصادى، صنعتى و حتى ســرمايه گذارى را بايد 

دربربگيرد».
البته همان زمان هم قاسمى روشن  نكرده بود كه 
همكارى هاى اقتصادى و صنعتى پول نفت ايران را 
هم در برمى گيرد يا نه و منظورشان از عبارت «بايد 

دربگيرد» دقيقاً چيست؟

 پس از فرانسه و آلمان حالا نوبت پيشنهاد 
سوئيس است!

در حالى نام ســوئيس با سازوكار مالى ويژه اروپا 
گره خورده است كه پيش از اين دو كشور فرانسه 
و آلمــان مدعى بودند كه در ابتكارى جديد، اين 
ســازوكار (موسوم به SPV) را عملياتى خواهند 
كرد. آيا مطرح شدن نام سوئيس به منزله منتفى 
شدن پيشنهاد فرانسه و آلمان است؟ با توجه به 
تأكيد دو طرف ايرانى و اروپايى بر محرمانه بودن 
مذاكرات براى ادامه برجام اروپايى، گمانه زنى در 
اين باره متفاوت است و مى توان احتمال منتفى 

شدن پيشنهاد فرانسه و آلمان را داشت.
بويژه آنكه روز گذشــته مرتضى صفارى، نماينده 
نطنز در مجلس بدون اشــاره به نام سوئيس در 
گفت وگو با خبرنگار مهر در خصوص تأخير اروپا 
در اجراى سازوكار SPV گفت: واقعيت اين است 
كه اروپايى ها تلاش دارند كه اين سازوكار اجرايى 

شــود، اما در هر مرحله آمريكايى ها به شــكلى 
ورود كرده و فشــار مى آورند كه اين كار را سخت 
مى كند. پيش ازاين، دو كشــور پذيرفته بودند كه 
دفتر SPV در آنجا مستقر شود، اما آمريكايى ها 
ورود كرده و بانك مربوط را تهديد كردند؛ بنابراين 
آن ها مجبور به عقب نشــينى شــدند. پيشنهاد 
 SPV جديدى مطرح شــده است كه ســازوكار
در درون نهاد قضايى يكى از كشــورهاى اروپايى 

مستقر شود تا آمريكايى ها نتوانند 
مزاحم شوند. اگر اين امر عملياتى 
شود، بزودى اين سازوكار اجرايى 

خواهد شد.

 ادامه برجام توسط اروپا 
بدون دردسر

هرچنــد برجام اروپايــى و نحوه 
تبادلات مالى ايــران و اروپا پر از 
ابهام و اما واگر اســت، اما با توجه 
به تحولات بعد از خروج آمريكا از 
برجام مى تواند به واقعيت نزديك 
باشــد، احتمالاً ادامه بى دردســر 
برجام بــراى اروپا همــان نفت 
برابر غذاســت و ساير كشورهاى 
تمايلى  غيراروپايى  هــم،  چنين 
دارند، به طور نمونه چندى پيش 
سفير هند در تهران گفته بود كه 
هند اجازه خواهــد داد تا ايران از 

پرداخت هاى انجام شــده توســط پالايشگاه هاى 
هندى در حساب ســپرده گذاران به روپيه براى 
پرداخت هزينه هاى دانشجويان ايرانى و مصارف 
پزشكى استفاده كند؛ ايران مى تواند براى واردات 
داروها، وســايل پزشكى و مواد غذايى از هند، در 

برابر واردات نفت، روپيه پرداخت كند.

 در پسابرجام هم به نفت دربرابر غذا 
رسيديم

جــدا از ابعــاد مختلف ايــن موضــوع، برخورد 
سياسى جريان مدافع برجام با اين موضوع است، 
درحالى كــه دولت تلاش دارد نفت در برابر غذا را 

انكار كند، اما اصرار اروپا مؤيد همين مسئله است، 
اما همين دولت در ابتداى كارش در سال 92 در 
نقــد دولت قبل و دفاع از مذاكره با آمريكا مدعى 
بود كه مذاكره نكردن با آمريكا ما را به سياســت 

نفت در برابر غذا مى رساند!
حال در انتهاى سال 97 رســانه هاى اروپايى به 
كــرات به نقل از ديپلمات هــاى اروپايى گزارش 
مى دهند كه كانال مالى تنها دارو و غذا را پوشش 
مى دهد، آنچه از اين گزارش ها 
برمى آيد حتى حاكى از بى ارزش 
بودن برخى از مواد غذايى دارد 
كه صرفاً كاركرد مصرفى دارند 

نه مواد اوليه اساسى.
روزنامه  آخريــن گــزارش  در 
انگليسى فايننشال تايمز مدعى 
شــده كه شــركت داروسازى 
«هوفمــان-لا روش» گفتــه از 
رايزنى ها بر ســر راه اندازى يك 
كانال مالى براى مبادله كالاهاى 
انسانى با ايران برخوردار است، 
اما قادر به اظهارنظر بيشــتر در 
اين باره نيست. البته اين شركت 
گفت: «حســب اطلاع ما، هنوز 
هيچ طرح ملموسى ارائه نشده 

است».
فايننشــال تايمز مدعى شــده 
تلويح  به  وزارت خارجه آمريكا 
گفته مشكلى با راه اندازى چنين 
كانالى ندارد. يك مقــام اين وزارتخانه گفت: «ما 
اهميت چنين فعاليتى را از آنجا كه به مردم ايران 
كمك مى كند، درك مى كنيم. سياســت آمريكا 
هيچ گاه هدف قرار دادن چنين مبادلاتى نبوده و 

حالا هم نيست.»
تلاش اتحاديه اروپا براى مذاكره با ايران در مسائل 
غيرهسته اى در حالى است كه كشورهاى اروپايى 
همزمان اتهاماتى در زمينه موشك هاى بالستيك و 
نقض حقوق بشر به ايران مى زنند، اما پاسخ دولت 
به اين اتهامات چيســت؟ آيا همچنان تعهدات 
هســته اى برجام را فراتر از پروتكل هاى جهانى 

انجام مى دهد؟

با وجود انكار وزارت خارجه، رسانه هاى اروپايى
به نقل از ديپلمات ها مدعى اند SPV تنها شامل غذا و دارو است

بازى اروپايى «نفت در برابر غذا»

تلاش اتحاديه 
اروپا براى مذاكره 
با ايران در مسائل 

غيرهسته اى 
در حالى است 
كه كشورهاى 

اروپايى همزمان 
اتهاماتى در زمينه 

موشك هاى 
بالستيك و نقض 

حقوق بشر به 
ايران مى زنند، اما 

پاسخ دولت به اين 
اتهامات چيست؟

بــــــــرش
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با وجود اتهامات و بدقولى اروپا؛ ايران در برجام مى ماند؟
دليــل اماواگرهاى اروپا براى تحقق وعده هاى 
برجامــى اش و در عين حــال تأكيد بر حفظ 
برجام چيست؟ شايد پاسخ را بتوان در اظهارات 
مذاكره كننــدگان اروپايى ديد، موگرينى روز 
ســه شــنبه گفته بود: «ما در جايگاه اتحاديه 
اروپا قطعاً مى خواهيم به مسئله موشك هاى 
بالستيك ايران رســيدگى كنيم. مى خواهيم 
به مســئله اشاعه تســليحاتى در منطقه هم 
رسيدگى كنيم. براى انجام اين كار، لازم است 
كه توافق هسته اى (برجام) حفظ شود.» فدريكا 
موگرينى تصريح كرد: «بــه لطف اين توافق، 
همان طور كــه برخى تحولات اخير در زمينه 
يمن نشان داده اند ما اكنون كانال هاى جديدى 
براى تعامل ســازنده با ايــران و بحث درباره 
مسائل منطقه اى و همچنين مسائل امنيتى 
در اختيار داريم. بدون توافق هسته اى، هر نوع 
مذاكره با ايران دشوارتر خواهد بود نه آسان تر.»

 اظهارات متناقض دو ديپلمات ايرانى
اما مقام هــاى ايرانى مدت هاســت در انتظار 
اجرايى شــدن اين راهكار اتحاديه اروپا به  سر 
مى برند و پيش از اين ظريف تهديد كرده بود 
در صورتى كه سازوكار ويژه ايجادشده از سوى 
اروپايى ها كارايى نداشته باشد، ايران احتمالاً از 

برجام خارج خواهد شد.
اما ديروز كمال خرازى، وزير امورخارجه دولت 
هفتم و هشتم و رئيس شوراى راهبردى روابط 
خارجى ايران، به اين سؤال ايسنا كه «اگر به هر 
دليلى سازوكار مالى توسط اروپايى ها به نتيجه 
نرســد، ايران چه تصميمى را اتخاذ مى كند؟» 

پاسخ داد: «ما كار خودمان را بايد ادامه دهيم». 
او ســپس در پاســخ به اين كه «يعنى در اين 
شرايط از برجام خارج مى شويم؟» تأكيد كرد: 
«نه اين به معناى اين نيست كه از برجام خارج 

مى شويم».
او امــا ادامه داد: «در اين صورت، بســتگى به 
تصميم مقامــات عالى كشــور دارد [كه] در 
شرايط خاصى كه اروپايى ها كاملاً تعهدات خود 
را نقض كرده و دنبــال نكنند ايران چه كارى 

خواهد كرد.»
كمال خــرازى افزود: «در حــال حاضر طبق 
آخرين گفت وگوهايى كه انجام شــده، آن ها 
قول دادند كه تا پايان سال جارى ميلادى اين 
سازوكار را اجرا كنند؛ بنابراين بايد صبر كرد و 
ديد كه واقعاً چقــدر اين كار را انجام خواهند 

داد.»
رئيس شــوراى راهبــردى روابــط خارجى 
كشــورمان خاطرنشــان كرد: «البته در اين 
زمينه طراحى هايى را انجام داده اند بنابراين در 
قبال نقض تعهدات ساكت نخواهند نشست، 
همان طور كه در قبال نقض تعهد آمريكا ساكت 
ننشستند. وى درباره اينكه برخى از منتقدان 
معتقدنــد كه دولت عمــلاً كار را رها كرده و 
منتظر است تا اروپايى ها كارى انجام دهند، آيا 
شما هم معتقد هستيد كه دولت دست روى 
دست گذاشــته و هيچ كارى انجام نمى دهد؟ 
گفت: نخير، دولت تلاش خود را انجام مى دهد 
تا به ســهم خود معيشت مردم را تأمين كند، 
بنابراين، اين گونه نيست كه دست روى دست 

گذاشته است».

گزارش
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 «رابرت دنيرو» بازيگر هاليــوودى اقدامات «دونالد ترامپ» را 
به عنوان رئيس جمهور آمريكا «كابوسى خواند كه نمى تواند 

فراموش شود».

«جو بايدن» معاون رئيس جمهور آمريكا در هشت سال دولت 
«باراك اوباما»، كه اخيرا خودش را «واجد شرايط ترين فرد براى 
رياست جمهورى» اين كشور خوانده، در حاشيه يك مراسم 
تاكيد كرد كه هركسى مى تواند دونالد ترامپ را در انتخابات 

آتى شكست دهد.

ژائير بولسونارو، رئيس جمهور راست افراطى برزيل كه يكم ژانويه 
كار خود را آغاز مى كنــد، تأكيد كرد، «در چارچوب حاكميت 
قانون و دموكراســى» با دولت ونزوئــلا و كوبا مقابله مى كند.

نيكى هيلى نماينده آمريكا در ســازمان ملل در ســخنانى 
غيرمنتظره تأكيد كرد: بن سلمان بايد خوى «اوباش گرى»  خود 

را كنار بگذارد.

كابوى ها از سر ميز شام فرار كردند
عقب نشينى كامل نيروهاى نظامى آمريكا  از سوريه

جهان: «آمريكا به دنبال يك عقب نشينى كامل و فورى از 
سوريه است»، اين جمله اى بود كه روز گذشته شبكه خبرى 
ســى ان ان به نقل از مقامات رســمى پنتاگون به صورت 
خبرى فورى منتشر كرد. خبرگزارى رويترز چارچوب زمانى 
پيش بينى شده براى عقب نشينى نيروهاى آمريكايى از سوريه 
را بين 60 تا 100 روز اعلام كرده است. قرار است عقب نشينى 
نيروهاى آمريكايى در ســريع ترين زمان ممكن انجام شود.  
روز گذشته دونالد ترامپ، رئيس جمهورى آمريكا در توئيتى 
نوشت شكست داعش تنها دليل حضور نيروهاى نظامى اين 
كشور در سوريه بوده است. پس از توييت ترامپ، كاخ سفيد با 
صدور بيانيه اى اعلام كرد روند بازگرداندن سربازان آمريكايى 
از سوريه آغاز شــده است. بنا بر اين بيانيه، خروج نظاميان 
آمريكايى از اين كشــور، براى گذار به يك مرحله جديد از 
«جنگ عليه داعش» اســت. سارا هاكبى سندرز، سخنگوى 
كاخ ســفيد در اين بيانيه گفته است كه اين تغيير رويكرد، 
به معناى پايان كار ائتلاف بين المللى عليه داعش نيســت. 
روسيه پيشــتر اعلام كرده بود كه حضور غيرقانونى آمريكا 
در ســوريه مانع خطرناكى بر سر حل و فصل مسئله سوريه 
است. عقب نشينى ناگهانى آمريكايى ها از سوريه در حالى 
صورت مى گيرد كه ظاهرا پنتاگون با اين امر مخالف است. 
جيمز متيس، وزير دفاع آمريكا و ديگر مقامات نظامى آمريكا 
معتقد بودند حضور طولانى مدت در سوريه براى ممانعت از 

ظهور دوباره داعش لازم است. دونالد ترامپ، رئيس جمهورى 
آمريكا، پيش از اين از تمايل خود براى خارج كردن نيروهاى 
آمريكايى از سوريه خبر داده بود. اين امر اما واكنش سناتور 
جمهوريخواه ليندســى گراهام را به دنبال داشت كه خروج 
آمريكا از سوريه را اشــتباه دانست و تاكيد كرد كه اين امر 
انگيزه داعش براى بازگشــت را افزايش خواهد داد. روزنامه 
وال استريت ژورنال نوشت اين اقدام موجب خواهد شد راهبرد 
آمريكا در خاورميانه دچار آشفتگى شود. منابع اين روزنامه 
مى گويند مقام هاى آمريكايى شريكانشــان در شمال شرق 
سوريه را از برنامه هاى واشنگتن براى خارج كردن نيروهاى 
خود از اين منطقه مطلع كرده اند.  اكثر نيروهاى آمريكا در 
شمال شرق سوريه مستقر هستند. بخشى از اين نيروها هم 
در منطقه «التنف»، واقع در جنوب شرق سوريه و در نزديكى 

مرز اردن حضور دارند. 
 اين تصميم در شــرايطى اتخاذ شــده كــه «رجب طيب 
اردوغــان»، رئيس جمهور تركيه تهديد كرده قصد حمله به 
نيروهاى هم پيمان آمريكا در سوريه را دارد.  «عمر اوسى» عضو 
پارلمان و رئيس «طرح ملى» كُردهاى سوريه گفت تهديدهاى 
تركيه براى عمليات در شرق فرات با چراغ سبز آمريكا انجام 
مى شود. او گفت آمريكا در واقع «كُردها را به تركيه فروخته 
است.»  ايالات متحده هم اكنون حدود دو هزار نيرو در سوريه 
دارد كــه بيشــتر آن ها نيروهاى عملياتى ويژه هســتند .

بدون تيتر

اتاق فكر

اليوم السابع: رياض بودجه سال 2019 را 
كه بزرگ ترين بودجه تاريخ عربستان است، 

تصويب كرد.

تايمز اسرائيل: تد كروز و تام كاتن دو سناتور 
جمهوريخواه آمريكايى با ارائه طرحى، از دولت 
واشنگتن درخواست كردند تا «حاكميت اسرائيل 

بر بلندى هاى جولان را به رسميت بشناسد». 

آنكارا نبايد به مسكو 
نزديك شود

خالدى: جمعى از پژوهشــگران بروكينگز در 
يادداشــتى با عنوان «اجــازه ندهيد اس-400 
روســيه، تركيه را از غرب دور كند» مى نويسند: 
روابط آمريكا و تركيه اخيرا بهتر شده است  اما 
تمايل آنكارا براى  خريد موشك هاى اس-400 از 
روسيه، چالش ديگرى ايجاد كرده است.در ادامه 
آمده است: باوجود تلاش هاى آنكارا براى تقويت 
روابط با مسكو و ناديده گرفتن اختلاف نظرها، 
روسيه به طور سنتى رقيب ژئوپلتيك تركيه بوده 
و دو كشور در موضوع كريمه و سوريه اختلاف 
دارنــد. همچنين افكار عمومــى تركيه درباره 
نزديكى آنكارا و مسكو حساس است. اما همزمان، 
آمريكا ستيزى نيز در تركيه بشدت فراگير است. 
بــا وجود همه اين ها هيچ گونــه تمايلى نه در 
دولت و نــه در افكار عمومى براى خروج از ناتو 
ديده نمى شــود. تركيه هنوز به غرب نياز دارد، 
همان طور كه به ناتو وابسته است. بنابراين آمريكا 
بايد در موضوع مجازات تركيه و محدود كردن 
دسترســى آنكارا به تجهيزات نظامى آمريكايى 
تجديد نظر كند. واشنگتن بايد بر يافتن يك راه 
حل عملى به منظور جلوگيرى از حركت آنكارا 
به سوى مسكو متمركز شود. براى نمونه ايالات 
متحده مى تواند امكان فروش ســامانه موشكى 
پدافندى پاتريوت به تركيه براى اطمينان خاطر 

آنكارا را مدنظر قرار دهد. 

معامله عقيم قرن
 اروپا و روسيه با طرح ترامپ 
براى فلسطين مخالفت كردند

ايرنا:  خواب و خيال ترامپ و دوســتان 
صهيونيست او براى فلسطين كه قرار است 
در چارچوب طرحى موسوم به معامله قرن 
پيش برود، با مخالفتى جهانى رو به رو شده 
است. در همين راستا هشت كشور اروپايى 
فرانســه، هلند، لهستان، ســوئد، بريتانيا، 
بلژيك، آلمــان و ايتاليا در بيانيه  اى تأكيد 
كرده انــد كه اگر طرح مــورد نظر ترامپ 
بر مبناى پارامترهاى جهانى نباشــد قطعاً 

شكست خواهد خورد.
 واســيلى نبنزيا نماينده دائم روســيه در 
سازمان ملل نيز گفته است كه ما به كارآمد 

بودن معامله قرن شك داريم. 

فارس: در بحبوحــه تنش ها بين آمريكا و 
تركيه بر سر مسائلى از قبيل خريد سامانه 
ضد موشكى «اس 400» روسيه توسط آنكارا 
و كمك هاى واشــنگتن به برخى گروه هاى 
كُرد در شمال سوريه، آمريكا با قرارداد فروش 
3,5 ميليارد دلار سامانه هاى موشكى از جمله 

پاتريوت به تركيه موافقت كرده است.
اطلاع رسانى وزارت خارجه آمريكا به كنگره 
درباره تأييد فروش سلاح به معناى آن است 
كه توافقى بين دو كشور صورت گرفته است. 
در صورتى كه قانون گذاران آمريكايى ظرف 
30 روز با يك قرارداد تســليحاتى مخالفت 

نكنند، اين قرارداد عملى خواهد شد.

مهر: وزير دفاع انگليس اعلام كرد: 3500 
نيروى ارتش براى احتمال هرگونه ناآرامى 
به خاطر عدم توافق در خصوص برگزيت به 
حالت آماده باش درآمدند. اسپوتنيك، به نقل 
از گوين ويليامسون، نوشت: آنچه ما انجام 
مى دهيم در نظر گرفتن تمامى برنامه هاى 
احتمالى است و آنچه ما انجام خواهيم داد 
به حالت آماده باش در آوردن 3500 نيروى 
نظامى از جمله نيروهاى عادى و ذخيره براى 
حمايت از هر يــك از نهادهاى دولتى در 

شرايطى است كه نياز داشته باشند.
 مخالفت  ها در پارلمان بر سر برگزيت دولت 

را در اين موضوع به بن بست رسانده است.

ايسنا: معترضان «جليقــه  زرد» فرانسوى 
با اشغال ايست هاى عوارضى  و برافروختن 
آتش در بخش هايى از اين كشــور، موجب 
بروز هرج ومرج در بخش حمل  و نقل شدند. 
همزمــان نيروهاى پليس فرانســه كه به 
اضافه كارى و هزاران ساعت حقوق پرداخت 
نشده خود معترضند اقدامات اعتراضى خود 
را آغاز كردند. آن ها با تعلل در چك كردن 
پاسپورت هاى مســافران در فرودگاه باعث 
تأخير در پروازها شدند. از سوى ديگر رويترز 
نوشــت: جليقه زردها مكرون را دست به 
دامان ساركوزى كردند. مكرون براى كنترل 
اعتراضات ديدارى با ساركوزى داشته است. 

تلاش براى دور ساختن آنكارا    از مسكومكرون دست به دامان ساركوزى شدبراى مقابله با ناآرامى هاى احتمالى 
دولت انگليس به ارتش

آماده باش داد
جليقه زردها راه هاى فرانسه 

را بستند
آمريكا با فروش «پاتريوت» 

به تركيه موافقت كرد

صداى پاى هيتلر
افزايش محبوبيت جريان راست افراطى را مى توان يكى از تهديدهاى جدى غرب 
بويژه اروپا در ســال 2019 دانست. اين تهديد بويژه در كشور آلمان هم به دليل 
ســابقه بد و دهشتناك اين كشور در دوره نازيســم و البته جنگ جهانى دوم و 
هم قدرت اقتصادى و نقــش رهبرى برلين در اروپا بيش از هرجاى ديگر نگران 
كننده اســت. جالب اينكه افكار سنجى هاى منتشر شده درباره رشد محبوبيت 
جريان راست افراطى در آلمان حاكى از آن است كه اين جريان افراطى مى تواند با 
بهره گيرى از فقدان يك رهبرى قوى و كاريزماتيك در سطح ملى، نهادهاى قدرت 
را در اين كشــور به دســت بگيرد. علاوه بر اين، اين روزها اخبار نگران كننده اى 
مبنى بر نفوذ راست گرايان افراطى در شبكه پليس آلمان و بويژه در ايالت هسن 
فراتر منتشر شده است. روزنامه پرتيراژ «فرانكفورتر الگماينه» مى نويسد: احتمال 
مى رود نفوذ شبكه راست گرايان افراطى در سيستم پليس بزرگ تر از ابعادى باشد 
كه تا كنون شناخته شده است. تحقيقات در اين زمينه نشان مى دهد اين شبكه 
از افســران پليس، نزديكى زيادى به ايده هاى نازيسم داشته و از نمادهايى چون 
صليب شكســته (نماد نازى ها) و عكس هاى آدولف هيتلر اســتفاده مى كرده اند. 
واقعيت اين اســت كه افزايش روند مهاجرت به اروپا،شكست ايده چند فرهنگ 
گرايى و بحران هويت در غرب، مشكلات اقتصادى و ناكار آمدى ليبرال دموكراسى 
به عنوان نظام سياســى حاكم بر غرب عواملى هستند كه به تقويت پوپوليسم و 
رشد افراط گرايى انجاميده اســت. حالا كم كم مى شود صداى پاى هيتلر را در 

خيابان هاى آلمان شنيد، صداى پايى كه هر روز نزديك تر مى شود.
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 انعكاس

عكس نوشت

پيشگويى آينده پوتين و ترامپ
يك زن نابيناى بلغارى به نام «بابا وانگا» كه در ســال 1996 و در ســن 85 
سالگى درگذشته اســت، پيش از مرگش پيشگويى هايى را درباره تحولات 
جهان انجام داده كه بعضى از آن ها از جمله حمله به برج هاى دو قلو، پيدايش 
داعش و برگزيت درســت از آب در آمده اند. او چند پيشگويى مهم نيز براى 
ســال 2019 انجام داده اســت! بابا وانگا براى ســال 2019، به يك بحران 
اقتصادى بزرگ در اتحاديه اروپا و همچنين ترور رئيس جمهور روسيه اشاره 
كرده است. اما جالب ترين پيش بينى او درمورد رئيس جمهور آمريكاست كه 
قرار اســت در سال آتى بر اثر ابتلا به يك بيمارى مرموز، شنوايى خود را به 

طور كامل از دست داده و دچار آسيب مغزى شود.

اذان ظهر

نيمه شب شرعى

غروب خورشيد

اذان صبح فردا

اذان مغرب

طلوع خورشيد

اوقات شرعى به افق مشهد
اذان ظهر

نيمه شب شرعى

غروب خورشيد

اذان صبح فردا

اذان مغرب

طلوع خورشيد

اوقات شرعى به افق تهران

11/2912/02

22/4423/17 5/085/40

16/2016/54

6/397/10

16/4017/14

دكتر على رضا رضا خواه


	1 m new new
	2
	3
	4 new new
	5 new
	6
	7
	8 new

